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«Nur Otan». Жаңғыру жолында

Төрт күнде тірлік тына ма?

ЕЛІМІЗДЕГІ ЭПИДЕМИОЛОГИЯЛЫҚ 
АХУАЛ ТҰРАҚТЫ

ПРЕЗИДЕНТ ТАПСЫРМАСЫНЫҢ 
ОРЫНДАЛУЫН БАЯНДАДЫ

Тергеудің алғашқы қорытындылары 
наурызда жарияланады

Президент Жолдауда қаңтар оқиғасына қатысты тергеу қорытындылары туралы айтады. Бұл ж�нінде 
Ақорданың баспас�з хатшысы Берік Уәли Facebook парақшасында жазды.

«Мемлекет басшысы қаңтар оқиғасы бойынша алдын ала тергеу жұмыстарының қорытындыларын 
наурыздағы Қазақстан халқына Жолдауында жариялайтынын жоспарлап отыр. Қасым-Жомарт Тоқаев  
Qazaqstan  телеарнасына берген сұхбатында айтқанындай, халықтан ештеңені жасырып қалмайды. Бар-
лық ақпарат жария етіледі. Қазір тиісті органдар ауқымды тергеу жұмыстарын жүргізуде. Бұған біраз уақыт 
керек.

Президент сұхбат барысында атап 'ткендей, қоғамдағы ең маңызды мәселе – заң үстемдігі. Дәл осы 
құқықтық принцип негізінде қаңтар оқиғасы барысында ұсталған азаматтардың жауапкершілік мәселе-
сі шешіледі. Олардың басым к'пшілігінің жазасы жеңілдетілгені мәлім. Жүздеген адам тергеу изолято-
рынан босатылды. Қамаудағы азаматтардың құқықтарын қорғау жұмыстары жүргізіліп жатыр. Құқық 
қорғау органдары қызметкерлерінің заңсыз іс-әрекеттеріне байланысты да тексеру жүргізілуде. Сонымен 
қатар ауыр қылмыс (кісі 'лтіру, тонау, қарақшылық және т.б.) жасағандар заңға сәйкес жазаға тартыла-
ды»,– деп жазды Б.Уәли. 

Сонымен қатар ол Президенттің наурыз айының ортасында жасайтын Жолдауында саяси реформалар 
бойынша 'з бағдарламасын ұсынатынын да атап 'тті.

�а�тарда�ы 
ай�ылы о
и�алар мемлекетті� барлы
 саласына ы
пал еткені мәлім. Е� 
алдымен саяси-партиялы
 ж�йені жа��ырту 
ажет екені к�птен бері айтылып келеді. Бірден-
бір себеп – билік пен халы
 арасында алша
ты
 пайда болды. Егер 
ос тарап арасында 
диалог орна�анда, бәлкім «
а�тар 
асіреті» болмас па еді? 

Не десек те, саяси ж�йемен 
атар билік партиясы да �згеруі 
ажет екені ай
ындалып 
келеді. Б%л ж�нінде партия Т�ра�асы, Президент �асым-Жомарт То
аев та айтты. Алайда 
ж%рт базынасын билік органдарына жеткізгеннен г�рі әлеуметтік желіге жаза салуды 
%п 
к�ретін уа
ытта партия 
андай функция ат
аруы тиіс? Сайлауалды ба�дарламаны ба
ы-
лауды формалды шара�а айналдырмауды� жолы 
андай? Сонымен, бас партияны 
андай 
�згерістер к�тіп т%р?

Испания, Исландия, Финляндия мен Біріккен Араб 3мірліктері 
ыс
артыл�ан ж%мыс 
аптасына к�шті. Жа
ында б%л тізімге Бельгия да 
осылды. Зерттеу нәтижелері бойынша, 
м%ндай �згерістен 
ызметкерлерді� ж%мыс сапасы артпаса, кемімеген. Осылайша, адам 
капиталын бірінші орын�а 
оятын Еуропа елдеріні� тәжірибесі к�п ж%мыс істеуден г�рі тиімді 
е�бек етуді� ж�н екенін к�рсетті. Т�рт к�ндік ж%мысты� тиімділігі 
андай? �аза
стан 
ыс-

артыл�ан ж%мыс аптасына �туі м�мкін бе?

Мемлекет басшысы Индус трия және инфра
%рылымды
 даму министрі �айырбек 
8скенбаевты 
абылдады. Б%л туралы А
орданы� баспас�з 
ызметі хабарлады. 

Мемлекет басшысы Денсаулы
 са
тау 
министрі Ажар :иниятты 
абылдады. Б%л 
туралы А
орданы� баспас�з 
ызметі хабар-
лады. 

Қасым-Жомарт Тоқаевқа министр еліміздегі 
эпидемиологиялық ахуал туралы баяндады. Ми-
нистрдің айтуынша, қаңтардың ортасында 
корона вирус инфекциясын жұқтырғандар саны 
тәулігіне 16 500 адам болса, бүгінде шамамен 1 500 
адам тіркелген. Жалпы, еліміздегі эпиде мио-
логиялық ахуал тұрақты. Қазір стацио нар лардың 
20 пайызында ғана нау қастар ем алып жатыр. 
Сондай-ақ Ажар Ғиният к'птеген шектеу ша-
расының алынғанын, оқушы лардың дәс түрлі 
оқыту жүйесіне, кәсіпорын дар да ғы жұмыс шы-
лардың офлайн жұмыс істеуіне рұқсат беріл ге нін 

атап 'тті. Ведомство басшысы ревакциналау жұ -
мыс тарына ерекше к'ңіл б'лініп отырғанын жет-
кізді.

Министр Президентке денсаулық сақтау саласын 
жетілдіру ж'ніндегі жоспарын таныстырды. Оның 
ай туынша, министрліктің жұмыс жоспары ең алды-
мен алғашқы медициналық к'мекті жетілдіруге, 
ауыл-аймақтардағы денсаулық сақтау жүйесінің 
сапа сын арттыруға бағытталған. Сонымен қатар биыл 
Балалар жылы болып жарияланғандықтан, бала лар-
дың денсаулығына к'п к'ңіл б'лінеді. Атап айтқанда, 
мектептегі медицинаның жаңа тәртібі мен стандарты 
қабылданады.

Мемлекет басшысы министрліктің жұмыс бағы-
тын қолдайтынын айтып, денсаулық сақтау саласын 
одан әрі дамыту ж'ніндегі жұмыстарды жалғастыруды 
тапсырды.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа ми нистрліктің был-
тырғы жұмысының қорытындылары мен биылғы 
атқаратын негізгі міндеттері жайында баяндалды.

Қайырбек =скенбаев Президентке отандық 
'ңдеу 'неркәсібін дамыта отырып, жаңа жұмыс 
орын дарын ашу ж'ніндегі тапсырмаларының 
орын далу барысы туралы айтты. Мемлекет басшысы 
ха лықты жұмыспен қамтитын жаңа 'ндіріс орын-
дарын ашудың маңызды екенін атап 'тті.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа мемлекеттің инфра-
құры лымдарын теңдей қолжетімді қылу және отан-

дық 'ндірушілерді шикізатпен қамтамасыз ету үшін 
министрліктің атқарып жатқан жұмыстары туралы 
мәлімет берілді.

Кездесу қорытындысы бойынша, Президент 
құрылыс саласын дамыту және оны монополиядан 
тазарту, инвестиция тарту, жаңа 'неркәсіптік кә-
сіпорындар ашу, к'лік әлеуетін күшейту, Қазақстан 
аумағы арқылы 'тетін транзиттік тасымал к'лемін 
арттыру, сондай-ақ 'неркәсіп, к'лік және құрылыс 
салаларын цифрландыру ж'нінде бірқатар тап-
сырма берді.
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КИНО КӨШІ БАСТАЛДЫ
Талқылаулар нәтиже бере ме?

Мәжілісте «Кинематография туралы» за�-
ды тал
ылау басталды. Тал
ылау�а кино�а 
жауапты мамандар мен сарапшылар топ-
тас
ан. За� жобасы биыл 
абылдануы тиіс. 
Тәуелсіз сарапшылар мен депутаттардан 

%рал�ан ж%мыс тобы 
андай тал
ылаулар 
�ткізіп жатыр? За��а 
андай �згерістер мен 
т�зетулер енгізіледі?

Естеріңізде болса, былтыр Мәдениет ми-
нистрлігі бұл мәселеге орай заң жобасына тү зе тулер 
с'здердің орфографиялық нормалары мен тәр-
тібінің сақталуын, олардың дұрыс құрастырылуы 
мен айтылуын қамтамасыз ету үшін тиісті нормалар 
қабылданды деген еді.

«Қазір мүдделі органдар, қоғамдық ұйымдар 
'кілдерінен және кинемато графия қайраткерлері-
нен жасақталған жұмыс тобы құрылды. Бүгінде 
жұ мыс тобы 10-нан астам отырыс 'ткізді. 

ТАБЫС ДЕКЛАРАЦИЯСЫ: 
туысқандар қалай түгенделеді?

�орада�ы мал мен жал�ыз тауы
, 
арыз�а 
алын�ан теле ди дар табыс к�зі есеп телетін 
елі мізде жалпыхалы
ты
 табыс деклара-
циясын тапсыру жылдан-жыл�а кешеуілдеп 
ке леді. Ж�йе дайын бол�анымен, жалпы�а 
бірдей декларацияны кезе�-кезе�імен 
ж�ргізуді %сын �андар ай сайын алатын табыс 
к�здерін т�сіндіруге �здері да йын болмай 
шы
ты. Б%л жем 
ор лы
ты ж�гендеуге ар-
нал�ан нау 
анны� �тпеуін 
алайтын м�дделі 
топтарды� барын к�р сет пей ме?

Жаппай табыс декларациясын тап сыруды 
талқылап жатқанымызға 22 жыл, жоспарға ен-
гізгенімізге де бақандай 11 жыл болыпты.  
Мамандарды 2000 жылдың басында 'згелердің 
тапқан табыстары ж'нінде есеп беруін қалай 
жүзеге асырып жатқанын зерделеу үшін шетелге 
де сабылттық. 
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ПАРТИЯ. БҮГІН.
Бүгінде «Nur Otan» партиясы 

– Қазақстанның саяси-пар-
тиялық жүйесіндегі қуатты әрі 
ықпалды күш. Қазіргі деңгейге 
бір күнде жетпеді. 1999 жылдан 
бері бірнеше 'згеріс, ассими-
ляция, модернизацияның нә ти-

жесінде бүгінгі тұғырына жетті. 
Мүше саны, саяси салмағы, 
филиалдар желісі, Мәжіліс пен 
мәслихаттардағы 'кілдері, Үкімет 
құрамын жасақтау мүмкіндігі 
бойынша 'зге партиялардан оқ 
бойы озық тұр. Билік партиясына 
бүгінде 800 мыңдай адам мүше, 

4,5 мың бастауыш партия ұйымы 
тіркелген, аймақтарда 216 филиал 
мен 238 қабылдау б'лмесі жұмыс 
істейді. Мәжілісте 76 депутат, 
жер   гілікті мәслихаттарда 2 701 
депутат «Nur  Otan» атынан 'кіл-
дік етеді.
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Мыңға жуық  қару тәркіленді

ІІМ Тергеу департаментінің 
бастығы Санжар �ділов арнайы 
бри фингте ұрланған қаруларды 
із дестіру шаралары жалғасып жат-
қанын айтты. Оның с$зіне қара-
ғанда, 967 қару мен 19 мың нан 
ас там оқ-дәрі табылып, тәр кіле-
ніп ті. Тіпті, кейбір азаматтар бір 
емес, бірнеше қаруды ұрлап кет-
ке ні белгілі болды. 

«Мысалы, Талдықорғанда 5 
қаң тарда жаппай тәртіпсіздік-
терге белсенді қатысқан, қала лық 
По ли ция басқармасының ғима-
ратынан 7 Макаров тапан ша сы 
мен 1 Калашников авто матын 
ұрла ған осы қаланың үш тұрғыны 
ұсталды. Ұрланған қару тәркі-
ленді. Күдікті адамдар сот санк-
ция сымен қамауға алынды. Жам-
был облы сында Тараз қаласының 
тұрғыны ұсталды. Оның га-

ражында 4 авто мат, 8 жарақат-
тайтын тапанша, 1 газды тапанша, 
олардың оқсал ғыш тары, 945 бір-
лік оқ-дәрі және суық қару та бы-
лып алынды», – деді  С.�ділов. 

Оның айтуына қарағанда, 
тауып алған қаруларды ерікті түр-
де тапсырған азаматтар әкім шілік 
те, қылмыстық та жауап кер ші лік-
ке тартылмайды екен. Сондықтан 
по лиция офицері азаматтарды 
қару ды ерікті түрде тапсыруға ша-
қырды. Бірақ ұр ланған мүлікті 
із дестіру жалғаса бермек. Қазірдің 
$зінде біршама мүлік табылыпты. 
Атап айтқанда, жедел із кесу мен 
тергеудің нәти жесінде азаматтар 
мен бизнес субъектілерінің жалпы 
сомасы 110 млн теңгеге бағала на-
тын ұр лан ған мүлкі, оның ішінде 
10 авто машина, 301 дана тұрмыс-
тық техника, 188 дана зергерлік 

бұ йым, 250 ұялы телефон, 16 млн 
тең ге, 472 дана киім табылыпты. 
Ал тонау мен ұрлық істегендердің 
бірқатары бұрын істі болған аза-
мат тар екені белгілі болған. Кү-
дік ті адамдардың $мір салты мен 
жеке басын зерделеу олар дың 
үш тен бірі немесе 113-і бұ рын 

сот талған адамдар болып шықты. 
Соның ішінде кісі $лтіру, зорлау, 
қарақшылық үшін сот тал ғандар 
басым. Ал 8-і ұрлық, тонау сияқты 
қылмыстар үшін республикалық 
іздестіруде бо лыпты. 

А. СҰЛТАН 

�а�тарды� басында�ы  дрбеле� кезінде �олды бол�ан �ару-
жара� әлі толы� табылып, тәркіленген жо�. Дегенмен  �олын-
да�ы �аруды �з еркімен тапсыр�ан азаматтар да бар.  Жалпы,  
кні бгінге дейін �олды бол�ан 967 дана �ару табылды. 

ПІКІР

 Мемлекеттік тілдің $зектілігін 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Qa-
zaqstan теле арнасына берген сұхбатында 
атап $ткен болатын. 

Бұл ретте ел Президентінің «Біздің 
хал қымыз талай «тар жол, тайғақ кешу-
ді», қилы заманды басынан $ткерген. 
Қиын  дықтың бәрін жеңген. Кешегі қа-
сіретті оқиға кезінде халқымыз бірлігін 
к$р сетті. Осы құндылықты келешек 
ұр пақ қа аманат етуіміз керек. Қазақ-
стан ның болашағы жарқын болатыны 
с$з сіз. Мен бұған кәміл сенемін. Біздің бір ғана Отанымыз бар. Басқа 
Отанымыз жоқ. Болмайды да. Еліміздің Тә уел сіздігі бәрі нен қымбат» 
деп ерек ше тоқ талды. 

Расында да, ен дігі кезекте жаңа саяси-рефор малар дың, «әділетті 
қоғамның» жар шысы ретінде бір кісідей жұ мы лып, Пре зидентімізге 
Қазақ станның жаңа даму ке зеңін құруға әр кім $з саласы бойынша 
үлес қосуымыз керек. 

Мейіржан ОТЫНШИЕВ,
«Nur Otan» партиясы Алматы қалалық 

филиалы т!рағасының бірінші орынбасары

БҰЛ – ҚАЗАҚТЫҢ ТІЛЕГІ!

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев тың 
Qazaqstan телеарнасына Жайна Слам-
бекке берген сұхбатын мұқият тың дадым. 
К$п  шілік тің к$кейіндегі, әлеу меттік же-
лі де к$терілген сұрақтар қойылды. 

Басында бейбіт басталған шеруді қан-
дықол қараниет тілердің пайдаланып, 
т$ң керіс жасағысы келгенін айтып, бұл 
іс ке шатысы барларға қатысты тергеудің 
аса құпия жүріп жатқанына тоқталды. 

Оны түсінеміз. Тек сол тергеудің әділ де шынайы, түпкілікті де терең 
зерттеліп жүргенін, шындықтың жариялануын қалаймыз, халық соны 
күтеді. Президенттің $з сұхбатында атап $ткені бар, атамай кеткені 

бар, ел саясатында жіберілген ең ірі идеологиялық қателердің кесірі 
ора сан, оны бірден түзеу де оңай емес екенін  білеміз. «Қасіретті 
қаңтар» ызғары әлі жанды қарып, жүректі сыздатып тұр. Оның үстіне, 
«ақ параттық соғыстағы жеңілістен», экономикадағы дағдарыстан, 
бас қа да ауыр соққылардан есімізді жиып, ел іргесін нықтау, елдігімізді 
сақ тау тек $зімізге байланысты. 

Қасым-Жомарт Кемелұлының қазақ тілі туралы айтқаны к$ңілге 
қо нымды. Оның үстіне, Тоқаевтың қазақ журналистикасына жақсы 
ба ға бергеніне қарағанда алдағы уақытта Қазақ елінің президенті ре-
тінде қандай деңгейдегі жиын болмасын, $зі бас болып тек мемлекеттік 
тіл де с$йлеп, басқаларға үлгі болса деген тілек бар. Бұл – қазақтың 
тілегі!

Бақытхан ЖАНШАЕВА, 
Ақт!бе облыстық мәслихатының депутаты

ПІКІР

Айдар ЕГЕУБАЕВ, 
Transparency Kazakstan қоғамдық қорының қамқоршылар кеңесінің т�рағасы:

– Шынында, қазір Қа зақ  стан-
да ғы сыбайлас жем қор  лықпен 
күрес сала сына ауқымды ре фор ма 
қа жет. Ол «хи  рургиялық ара ласу-
ды» қажет ететін «ауру» деңгейге 
жет кен. Сыбайлас жемқор лыққа 
қар сы іс-қимыл агент  тігінің бас-
шы сы да ведомствоның жем қор-
лық тың алдын алуға қауқарсыз 

еке нін мойындады. Демек, рефор маның, $згерістің қажеттілігі 
дау тудыр майды. 

Түбегейлі $згерісті сыбайлас жемқорлықпен күрестен 
бастаймыз десек, ең әуелі ашықтықты қамтамасыз етуді қолға 
алғанымыз ж$н. �рі ғылымның әлеуметтік-эко номикалық 
шешімдер қабылдаудағы р$лін ны ғайтуды құптаймын. Тех-
нологиялық «т$ңкерістер» қысқа мерзімде дұрыс әрі нақты 
ше шім қабылдауды қажет етеді. Бұл орайда бізге Ғылым ака-
демиясы мен оның барлық 19 институтын қайта жандандыру 
қажеттілігі туындайды. 

Ал сыбайлас жемқорлықпен күрес саласындағы $з герістер 
енгізуді Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл агенттігін 
Пар ламентке бағынышты етуден бастау керек деп білемін. �рі 
са лаға бұрын құқық қорғау органдарында жұ мыс істе меген, 

есе сіне экономиканың нақты секторын да к$пжылдық 
тәжірибесі бар мамандарды к$птеп тартқан ж$н. 

Жемқорларды қатаң жазалау үшін соттарды $зге билік 
органдарына бағынышты етуге жол бермеуіміз қа жет. Олардың 
әрбір әрекетін ашық жариялап отыру үшін журналистер батыл 
журналистік зерттеулерге барға ны ж$н. Сәй кесінше, билік 
тарапы оларды құқықтық қор ғаудың тетіктерін қарастырғаны 
дұрыс болады. Отбасы шетелде тұратын адамдарға жоғары лауа-
зым ды қызметтер тағайындауға тыйым салынғанын қаламаймын. 

Шынын айту керек, сыбайлас жемқорлықпен кү рес  те аза мат-
тық қоғам институтының р$ліне де тиіс ті деңгейде ден қоя алмай 
жүрміз. Осыдан 16 жыл бұ рын Қазақстан Президенті жа нын да 
демо кратия ландыру мәселелері ж$ніндегі ұлттық ко мис  сия бол-
ған. Қазір де Ұлттық қоғамдық сенім кеңесі сияқты диа лог алаңы 
бар. Бірақ онда айтылған ұсыныстарға құлақ аспай жатыр. 

Есесіне мемлекеттік қызметкерлер әлемдік рейтинг терді 
жариялайтын халықаралық ұйым дардың $кілдерімен ғана 
санасады. Онда да мә селені шешуден бұрын халықаралық 
беделге ие болуды к$здейтін к$зқарас ба сым. Transparency In-
ternational ұйымының сыбайлас жем қорлықты қабылдаудың 
соңғы индексі бойынша Қа зақстан жемқорлық жайлаған Гамбия 
мен Шри-Лан камен теңесіп, рейтингте 102-орынға дейін түсті. 
Алайда бұл ақпарат ешқайда жарияланбады.

Сыбайлас жем�орлы� – мемлекетті� дамуын тежейтін бірден-бір фактор. Же� "шынан жал�ас�ан б"л �ылмыс�а 
то�там болмай елді� дамуы екіталай. Дамуды былай �ой�анда, �олда барды "стап �алуды� �зі �иынды� ту�ызады. 
%йткені жем�орлы�ты� �о�ам �міріні� кез келген саласына «әмірін» жргізуі б"�араны� билікке деген сеніміне 
сызат тсіреді. Ал халы�ты� сенімі жо�ал�ан жерде мемлекеттік ба�дарламалар�а, трлі реформа�а кмәнмен 
�арайтындар к�бейді. Оны� нәтижесі �андай боларын «�а�тар о�и�асы» к�рсетіп берді. 

Сонымен, �азір жем�орлы�пен кресті тиімді жргізуді� жолдары �андай? Сарапшылардан с"рады�.

Президент �асым-Жомарт То�аев ты� Qazaqstan телеарнасына  берген с"хбатын �о�ам �кілдері жылы �абылдап, жан-жа�ты 
тал�ылап жатыр. С"хбатта айтыл�ан ойлар мен жолдан�ан месседждерге б"�араны� к��ілі толатыны бай�алады. Ел ішіндегі 
белсенді, �о�ам тынысын ба�ылап отыратын  азаматтар с"хбатта  к�пшілікті  тол�андыр�ан  бір�атар мәселелерні� айтыл�анын 
ал�а тартады. 

ЖАҢА ҚАЗАҚСТАН. Жемқорлықпен қалай күресеміз?
Серік БЕЙСЕМБАЕВ, 

Paper Lab зерттеу орталығының 
жетекшісі, әлеуметтанушы:

ПРЕЗИДЕНТ КӨКЕЙДЕГІНІ АЙТТЫ

– Дамыған саяси институттар қалыптасқан 
мемлекет терде жемқорлықтың деңгейі т$мен бо-
лады. Неліктен? Себебі оларда сыбайлас жемқор лық 
тәуекелдерімен бірге тұтас мемлекеттік ор гандар 
тәуелсіз азаматтық қоғамның ба қылауында. Демек, 
бізге де жемқорлықпен күресте осы тәжіри беге 
сүйене отырып, демократиялық саяси инсти-
туттарды орнатып, олардың белсенділігін арттырған 
ж$н. Ал дамыған саяси инсти туттар дегеніміз не? Бұл – ең әуелі  ашық әрі бәсе кеге 
қабілетті сайлау негізінде жасақталған Пар ламент. С$з бос тан  дығының үстемдік 
құрып, БАҚ-қа еркіндіктің берілуі. Ең бастысы, әділ жұмыс іс тейтін сот жүйесі. 
Міне, осы ин ституттардың әлеуеті толық пайдаланылмай, олар дың тарапынан 
бақылауынан тыс қалған қоғамда жемқорлық тамырын тереңге жая ды.

Ал бізде құқық қорғау, жергілікті атқарушы орган дарды да жемқорлық 
жайлаған. Бір с$збен айтқанда, Қазақстанда жемқорлық дертіне шал дықпаған 
бірде-бір мем ле кеттік орган жоқ. Яғни, қазір к$пшілік айтып жүрген саяси 
реформаның ең басты нәти жесі елдегі жемқорлық деңгейінің т$мендеуінен 
к$рінеді. Олай болмаған жағ дай да жемқорлықпен күрестің басқа тәсілдері 
нәтиже бермейді.  

�рине, сыбайлас жемқорлықпен күресуде азаматтық қоғам институттарының 
ық палы зор. Бірақ бұл инсти тут тардың демократия лық елдердегідей $здігінен 
қалып тас қаны дұрыс. Сон да ғана олар мем лекеттік инсти тут тар ды қоғамдық 
бақы лау ға алып, ондағы «бармақ басты, к$з қысты» әрекеттерге кедергі келтіреді. 
Біздегідей азаматтық қоғам ұйымдарын мемлекет тарапынан қаржыландыру 
тәжірибесі керісінше бұл инсти туттардың дербестігін жояды. Олардың $здерін 
қаржыландырып отырған мемлекеттік инсти туттың былығын әшкерелеуге 
батылы жетпейтіні түсінікті. 

МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛ – ҰЛТТЫҢ БОЛМЫСЫ

Прокуратура «�а�тар о�и�асы»  кезінде 
тәртіпсіздікке ша�ыр �ан Telegram ар-
насыны� авторы мен оны� 20 �олдану шы-
сын жаза�а тартты. Б"л туралы брифинг-
те Жамбыл облысы прокурорыны� орын-
басары Н"р бек 4ласбек"лы хабарлады.

«4 қаңтарда Алматыда «Оян Тараз» Telegram
арнасын ашып, бір-екі сағаттың ішінде т$рт 
мыңға жуық қатысушының басын біріктірген 
біздің облыстың тумасы «Б» тұтқындалды. 
Чатқа белсенді түрде қоңырау шалған 20 қатысу-
шы анықталды. Олар халықты құқық қорғау 
органдарына бағынбауға шақырып, қозғалыс 
жолдарын к$рсету, басқа $ңірлердегі қарулы  
қақтығыстар мен тонау фактілерін ұйымдастыру, 
Молотов коктейльдерін жасаудың және барри-
када ларды кезең-кезеңімен орнатудың схема-
ларын таратқан. Экстремистік бейнероликтер 
жария ланды. Бұл істен тыйым салынған ДВК 
К$ше қозғалысының әрекеттерін байқауға 
болады», – деді Н.Ұласбекұлы.

Оның айтуынша, жаппай тәртіпсіздіктерді 
ұйымдастырып және оған қатысқаны, лаңкестік 
әрекеттер жасағаны үшін 78 күдікті ұсталды. Сот 
санкциясымен 76 адам қамауға алынды, екеуі 

үйқамаққа алынды. Ұсталғандар дың арасында 
облыстың 6 ауданы мен Алматы қаласының 
тұрғындары бар. Ұласбекұлы ата-анасының 
кепілдігімен 11 адам, оның ішінде бес кәмелетке 
толмаған бала қамаудан босатыл ғанын атап $тті.

«Адамдарды жинауға белсенді арандатушы-
лық шақырғаны үшін 5 қаңтарға қараған түні 
облыс әкімдігіне мыңнан астам адамды әкелген 
қала тұрғыны «А» ұсталды. Дәл осы топ ғимарат-
ты бірнеше рет басып алмақ болған. Олар Т$ле 
би к$шесінің бойындағы полицияның қызмет-

тік к$ліктері мен жеке к$ліктерін тоқ татып, 
қиратып, $ртеп жіберді», – деді Ұлас бекұлы.

Прокурордың орынбасары ұсталғандардың 
әлеуметтік портретін атады. Оның айтуынша, 
12 адам немесе әрбір бесінші ұсталған адам 
бұрын сотты болған және қылмыстық жауап-
кершілікке тартылған, оның ішінде ауыр және 
аса ауыр қылмыстар – кісі $лтіру, зорлау және 
тағы басқалары бар.

«Ұйымдастырушылардың арасында облыс 
әкімдігі мен «Нұр Отан» партиясының ғимарат-
тарына шабуыл жасау кезінде дыбыс шығаратын 
жарылғыштарды пайдаланып, жан-жақты 
нұсқау берген облыстың ірі кәсіпкері де болды. 
Үйлестірушілер жастарды шағынаудандарға 
жинап, бәс тіккен», – деп түсіндірді Нұрбек 
Ұласбекұлы.

Оның айтуынша, қылмыскерлер 840 қаруды 
ұрлаған. Тек 237 бірлік табылды. ҰҚК ғима-
ратына қарулы шабуыл кезінде қылмыс керлерге 
тойтарыс берілді, бір қызметкер қаза тапты. 
Тәртіпсіздік кезінде барлығы 277 тәртіп сақ-
шысы зардап шекті, екеуі қаза тапты, кейбірі 
ауыр жарақат алды.

 Рая МІНАП

Бүлікке шақырғандар ісі тергеліп жатыр�а�тар о�и�алары кезінде  о� тигендіктен, 7 бала жа-
раланып,  2 бала  �аза тап�ан. Б"л ж�нінде Денсаулы� 
са�тау министрлігі  Медициналы� және фармацевтикалы� 
ба�ылау комитетіні� т�ра�асы Бауыржан Байсеркин 
айтты.

Оның с$зіне қарағанда,  т$тенше жағдай кезінде медициналық  
ұйымдарға 2 740 адам жүгінген. Бәрі зардап шегушілер екен. 

«Олардың ішінде 1 843 адам амбулаторлық к$мек алып, 897 
адам ауруханаға жатқызылды. Оның ішінде 188 адам реанимация-
лық б$лімшеде болды. Бүгінде 891 пациент жазылып шықты», – 
деді Бауыржан Байсеркин  Орталық коммуникациялар қызметіндегі 
баспас$з мәслихатында. ДСМ $кілі  медициналық ұйымдарға 
жеткізілген 177 адамның $мірден озғанын айтты. «Қазір 6 адам, 
Алматы мен Қызылордада 3 адамнан стационарларда ем алып 
жатыр. Олардың бірінің жағдайы ауыр, оқ тиген. Емделіп жатыр. 
Еліміздің үш $ңірінде кәмелетке толмаған балалар зардап шекті. 
Алматыда екі балаға оқ тиіп, қаза тапты. 7 бала түрлі оқ жарақаты-
мен аурухана түсті. Олардың 4-еуі – Алматыда, екеуі – Алматы 
облысында және біреуі – Жамбыл облысында. Сонымен қатар 
Алматы облысында бір жүкті әйел шашылған газдан зардап шекті», 
– деді Бауыржан Байсеркин.  

«Қасіретті 
қаңтарда» 9 балаға 
оқ тиген
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1 наурызда партияның 
кезектен тыс съезі өтеді

Жаңғырудың 
жаңа тәсілдері керек

«Nur Otan» партиясыны� Тра�асы �асым-Жомарт То�аев 
кезектен тыс XXII съезді 1 наурыз�а ша�ыру туралы шешім 
�абылдады. Б!л туралы партияны� Ат�арушы хатшысы Асхат 
Оралов мәлімдеді. 

Съезге бүкіл аймақтардан делегаттар қатысады. Орталық аппарат 
�ңірлік филиалдармен бірге дайындық іс-шараларын қолға алды. 

Съезд барысында партия жұмысын жаңғырту басымдықтары 
талқыланады.

Ерке ЕРҚОҢЫР

Белгілі саясаттанушы Эдуард Полетаев 
Facebook пара�шасында «Nur Otan» 
партиясын жа��ырту туралы пікірін жазды. 
Ол мемлекетті жа��ыртуда партия е� басты 
акторларды� бірі болады деп санайды. 

«Nur Otan» партиясының Т�рағасы, Қа-
зақстан Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев 
1 нау рызда кезектен тыс XXII съезді шақыру 
туралы шешім қабылдады. Бұл партияның 
құрылған күні, 23 жыл бұрын оның бірінші съезі 
�тті. Содан бері елімізде қалыптасқан пар тиялық жүйе «Nur Otan» 
партиясы басымдыққа ие болып, �згелері қосалқы р�л атқарған 
доминанттық түрге жатқызылды. Қаңтар оқиғасын ой елегінен 
�ткізгеннен кейін және қоғамдық пікір мен іс-әрекет күш ала бастаған 
қазіргі сәтте саяси партиялардың идеологиялық та, кадрлық та 
жұмыстары сынға ұшырады. Ең к�п ақпараттық шабуылға биліктегі 
«Nur Otan» партиясы ұшырайды», – деп атап �тті Эдуард Полетаев.

Саясаттанушы партия жайында оның айтарлықтай ұзақ уақытта 
және үлкен күш-жігер арқылы құрылғанын, 800 мыңға тарта мүшесі 
бар, орталықтандырылған бұқаралық  ұйым  болып қалатынын атап 
�тті.

«Оның басқарушы органдары мен �ңірлік құрылымдарының қызметі 
Жарғыға сәйкес жүргізіледі. Партия �зін центристік ретінде танытты,  
дегенмен қазір әлеуметтік әділдік пен халықтың әл-ауқатын арттыру 
мәселесінде саяси маятник әлдеқайда солға қарай ауытқып барады. 
Дегенмен саяси партия қоғам мүшелерінің белсенді б�лігінің �зін-�зі 
ұйымдастыруының күрделі формасы саналады, оның құрамында адами 
қатынастардың алуан түрі кездеседі және болып жатқан �згерістер  оған 
міндетті түрде әсер етуі тиіс. Егер ол әлдебір иммунитетке, электоралды 
инженерияға, әкімшілік амал-айлаларға, жоғары биліктің к�ңіл ауанын 
д�п баса алатын қабілетіне сеніп, азаматтардың сұранысынан тыс, 
виртуалды кеңістікте жүрсе, оның болашағы жарқын бола алмайды. Егер 
Қазақстандағы әлеуметтік-экономикалық жағдай жақсармаса, онда 
партияның жақтастары азаяды. Елімізде саяси реформалардың жаңа легі 
енгізіледі деп уәде берілгеніне қарағанда, жақын болашақта партия 
мүшелері санының шекті м�лшерінің т�мендеуі, партиялық жүйенің  
плюрализациясы, азаматтық қоғамның сайлау процесіне әсер ету 
мүмкіндігі артуы ықтимал. Яғни,  «Nur Otan» үшін бәсекелестік орта 
�згереді», – дейді Эдуард Полетаев.

Саясаттанушының ойынша, мемлекетті жаңғырту нақты себептерге 
байланысты туындаған.

«Nur Otan» оның негізгі акторларының бірі болуы тиіс, бұл жағдайда 
саяси институт ретінде �зі де жаңғыруы керек. Тұтастай алғанда, 
мемлекеттің сәтті жаңғыртылуы партияның қаншалықты жедел әрі 
сапалы жаңғыруына байланысты болмақ. Икемділік, жеделдік, 
табандылық  және ашықтық – билік партиясы жұмысының жаңа 
тәсілдеріне айналуы тиіс. Оның Т�рағасы Қасым-Жомарт Тоқаев 
реформаға жоғары қарқын берді, сондықтан оны жаңғырған партия 
қолдайтын болады. Алға қойылған мақсаттарға қол жеткізу үшін 
ресурстық базаны мобилизациялау, жастар қанатын дамыту, халықпен 
жүзбе-жүз кездесу, яғни ел арасына шығу, �ңірлік деңгейдегі партиялық 
кадрларды нығайту қажет», – деп түйіндеді ол.  

Б.ККШЕ

Өтініштерге берілген 
жауаптар талданды 

«Nur Otan» партиясы Партиялы� 
ба �ылау комитетіні� отырысында 
Солт,стік �аза�стан облысында�ы 
ауылдарды ауызсумен �амтамасыз 
етуді� т,йінді мәселелері мен пар-
тияны� �о�амды� �абылдау блме-
леріні� ж!мысы �аралды. 

2021 жылы «Nur Otan» партиясы қо-
ғамдық қабылдау б�лмесіне 174 мың қа-
зақстандық жүгінген. Ал депутаттар мен 
пар тия мүшелері – мемлекеттік органдар-
дың басшылары 34 мыңнан астам жеке 
қабылдау �ткізді.

Талдау к�рсеткендей, �тініштердің 
басым б�лігі әлеуметтік қамсыздандыру, 
тұрғын үй-коммуналдық шаруашылық және 
жұмысқа орналастыру мәселелерімен 
байланысты. Азаматтарға консультативтік-
құқықтық және �зге де к�мек к�рсетіліп, 
�тініштердің барлығы дерлік шешімін 
тапты, 1 пайызы ғана орындалу үстінде.

Республикалық қоғамдық қабылдау б�л-
месінің меңгерушісі Aлия Садырбаеваның 
айтуынша, «Халыққа к�мек» партиялық 
жобасы аясында мемлекеттік органдардың 
�кілдерімен 2,6 мың тақырыптық және 
к�шпелі қабылдау �ткізіп, оның барысында 
5,6 мың адамның �тініші тыңдалды. Бұл 
�ткен жылмен салыстырғанда 3 есе к�п.

Отырыс барысында партия мүшелері 
азаматтардың мәселелері «Nur Otan»-ның 
араласуынан кейін ғана шешілгені туралы 
нақты мысалмен б�лісті. Солтүстік Қазақ-
стан облысының Ильич ауылында фельд-
шерлік-акушерлік пунктке күрделі ж�ндеу 
жүргізілсе, Шығыс Қазақстан облысының 
Қарағайлы ауылында жаңа су құбыры іске 
қосылды. К�кшетау қаласында партия к�ру 
және есту қабілеті нашар жандардың қоғам-
дық к�лікте тегін жүруін қамтамасыз етті.

Сонымен қатар мемлекеттік органдар 
тарапынан азаматтардың �тініштерін тиісін-
ше және уақытылы қарамау фактілері 
ж�нінде айтылды. Партияның қоғамдық 
қа былдау б�лмесіне мемлекеттік органдар-
дың жауабына 22 шағым (бас тарту, фор-
мальді жауап беру) келіп түсті, �тінішті қарау 
мерзімін бұзудың 115 фактісі тіркелді. 
Сондай-ақ кейбір басшылардың тарапынан 

�здерінің орнына орынбасарларын, тіпті 
қатардағы қарапайым қызметкерлерді қа-
былдау �ткізуге жіберетін жағдай болған.

Комитет т�рағасы, Мәжіліс депутаты 
Артур Платонов �тініштерді талдау негізінде 
жүйелі түрде қайталанатын проблемаларды 
анықтап, қоғамдық резонансты күтіп отыр-
май, оларды шешуді қолға алу керегін атап 
�тті.

Сонымен қатар отырыс барысында Сол-
түстік Қазақстан облысындағы ауыл дарды 
ауызсумен қамтамасыз етудің түйінді мәсе-
лелері талқыланды. «Nur Otan»-ның осы 
�ңірдегі филиалы партиялық бақылау ко-
миссиясының т�рағасы Ерлан Алпысов тың 
айтуынша, Есіл топтық су құбыры желі ле-
рінің басым б�лігінің әбден тозығы жеткен 
және пайдалануға жарамсыз, оны толығымен 
жаңалау қажет. 

«Шал ақын ауданында халық саны 19 
мың адамға жетеді, бірақ олардың 59 пайызы 
орталықтандырылған сумен қамтамасыз 
етілген. 2 ауылда адамдар суды санитарлық 
нормаларға сәйкес келмейтін жергілікті 
к�здерден тұтынуға мәжбүр», – деді Ерлан 
Алпысов.

Mз кезегінде Экология министрлігі Су 
ресурстары комитетінің т�рағасы Нұрлан 
Алдамжаров бүгінде ведомство сумен 
жабдықтау желілерін ж�ндеу жұмыстарын 
жүргізіп жатқанын айтты. Жыл соңына қарай 
Преснов топтық су құбырын іске қосу жос-
пар ланып отыр. Бұл тұрғындар саны 23 мың-
нан асатын 12 ауылды сумен жабдық тауды 
қамтамасыз етеді. Ал Есіл топтық су құбыры 
2023 жылы пайдалануға берілуі керек.

«Преснов және Есіл топтық су құбыр-
ларының межеленген мерзімде іске қосыл-
мауы Қаржы министрлігі тарапынан қара-
жаттың уақытылы б�лінбеуінен болды. Бұл 
жобалардың іске асырылу, жобалау-сме-
талық құжаттамасының сараптамасын жасау 
мерзімдерінің созбалаңға салынуына әкеп 
соқтырды. Салдарынан жобалардың құны 
қымбаттап, құрылыс дер кезінде аяқталмай 
отыр. Сондықтан Қаржы ми нистр лігі тара-
пынан қаржы уақытылы б�лінуі қажет. Ал 
Су ресурстары комитеті мен мердігерлер 
су мен қамтамасыз ету ны сандарын белгілен-
ген мерзімде пайдалануға беруі тиіс», – деп 
түйіндеді Артур Платонов.

Клара НАҚЫП

Съезд серпін беруі тиіс 
Президент �асым-Жомарт То�аев 1 нау-

рыз к,ні «Nur Otаn» партиясыны� кезектен 
тыс ХХІІ съезін ша�ыру�а шешім �абыл-
дады. Съезде партия ж!мыстарын әрі �а-
рай жа��ырту бойынша басымды�тар 
тал�ыланатын болады. 

Мемлекет басшысы Үкіметтің кеңейтілген 
отырысында күзге қарай билік партиясы неғұрлым 
трансформациялануы керек деген болатын. 
Сонымен қатар елімізде бүгінде қалыптасқан 
жағдайға байланысты партия �з қызметінде жаңа 

тәсілдер – икемділікке, жеделдікке және батылдыққа сүйенуі тиіс. Егер 
партия қысқа мерзім ішінде осы тәсілдер бойынша түбегейлі �згере алса, 
онда ол елдің сенімін арттыруға мүмкіндік береді.

Нәтижесінде, алдағы съезд партияның Жаңа Қазақстанды құру 
жолында нақты трансформациялануына әсер етуі қажет. С�йтіп, бұл шара 
Президент айтқандай, қазіргі заманның �зекті мәселесі мен қоғамды әрі 
қарай демократияландыруға және пікір алуандығын дамытуға жауап 
береді. 

Қазбек МАЙГЕЛДИНОВ,
саясаттанушы

Депутаттар
Павлодар облысына келді

Мәжіліс депутаттары – «Nur Otan» 
пар тиясы фракциясыны� м,шелері 
Пав лодарда ерекше балаларды тәр-
бие леп отыр�ан аналармен және Ке-
ме�  гер ауылыны� Красноармейск 
аграр  лы�-техникалы� колледжіні� 
жас  тарымен кездесті. 

Бұған дейін Парламент Мәжілісінің депу-
таттарымен кездесу онлайн форматта ұйым-
дас тырылып, онда мүмкіндігі шектеулі  бала-
ларды тәрбиелеп отырған ата-аналар мүге-
дектік санаттарын қайта қарауды, заңнамаға 
түзетулер енгізуді және жеңілдікпен дәрі-
дәрмектер алуды қамтамасыз етуді талап 
еткен болатын. 

Енді 18 ақпанда Парламент Мәжілісінің 
де путаттары – «Nur Otan» партиясы фрак-
циясының мүшелері Айгүл Нұркина, Ана-
толий Бойчин, Вери Ким «Кедергісіз ке-
ле шек» партиялық жобасы аясында ерек-
ше қажеттілігі бар балаларды тәрбие леп 
отыр  ған аналармен кездесіп, олардың 
проб ле малары мен ұсыныстарын тыңдады. 
Aйел дер дәрі-дәрмектерді жеткізудегі 
қиын  дық тар, техни калық және ақшалай 
қара  жаттың жетіспеу шілігі туралы айтып, 
ден саулық сақтау жүйе сіне сенімсіздік 
біл дірді. Кейбір жағдайда диагноз дұрыс 
қойыл маған, ал ақыл-есі кем балалар 
сана   ты мүгедектіктің дәстүрлі топта рымен 
бір деңгейге қойыл маған.

  Кездесу барысында аналар келесідей 
мәселелерді к�терді:

– мүмкіндігі шектеулі  балалар үшін мү-
ге дектік санаттарын қайта қарау;  мүмкіндігі 
шектеулі  балаларды тәрбиелеп отырған 
аналар үшін зейнеткерлік жас деңгейін т�-
мендету; ақыл-есі кем балалардың пробле-
ма лары бойынша; 

– диагнозы күрделі мүмкіндігі шектеулі  
балаларға барлық қажетті құралдарды 
ұсыну: матрастар, сорғыштар, тыныс алу 
құ рал дары, оларды ата-аналардың �здері 
сатып алуға мәжбүр;

– мүмкіндігі шектеулі  балаларға сапалы 
тауарлар сатып алу мақсатында қажетті қа-
ражаттың кепілдік берілген сомасын ұлғайту. 
Құралдарды сатып алу порталының жұмысы 
жетілдірілмеген, оның балама нұсқасын ашу 
немесе оны пысықтау қажет;

– мүмкіндігі шектеулі  балалардың мүм-
кіндігін ескере отырып, тұрғын үй бағдар-
ла маларына қатысу үшін тұрғын үй заңнама-
сына �згерістер енгізу – зейнетақы аударым-
дары жоқ және тағы басқа;

– жеке к�мекшілерге сағаттық күтімге 
байланыстырмай 2 АЕК жалақы м�лшерінде 

еңбекақы белгілеу. 1-2-топ мүгедектері мен 
бала кезінен мүмкіндігі шектеулі  балаларға 
күтім жасайтын адамдар үшін зейнеткерлік 
жасты әйелдер үшін 55 жасқа дейін және 
ерлер үшін 60 жасқа дейін т�мендету. 
Сондай-ақ баланың мүгедектігіне әкеп 
соқтырған медициналық қателік жіберген 
медицина қызметкерлері туралы сұрақтар 
к�терілді.

Барлық мәселелер тыңдалып, ерекше 
бақылауға алынды. Депутаттардың айтуын-
ша, барлық мәселені бір күнде шешу мүмкін 
емес, к�п проблема егжей-тегжейлі зерттеуді 
қажет етеді.

Күн тәртібіне сәйкес, мәжілісмендер 
Пав ло дар ауданы Кемеңгер ауылының жас-
тары мен де кездесу �ткізді. Ел Президенті 
партия съезінде с�йлеген с�зінде қаңтардың 
қайғылы оқиғаларында, оның ішінде жас-
тардың әлеу меттік-экономикалық бейім-
делуі мәсе ле лерінде елеулі олқылықтар бар 
екенін атап �тті. Сондықтан жастармен, 
әсі ресе ауылдық жерлерде тұратын, оның 
ішінде жұмыссыз дармен �зара қарым-
қатынас орнату қажет.

Кемеңгер ауылының Красноармейск 
аграрлық-техникалық колледжінде (КАТК)  
890 студент оқиды. Бүгінде ол отандық ауыл 
ша руашылығы кадрларының нағыз ұстаха-
на сына айналған. Бұл – Павлодар облы-
сының к�не оқу орындарының бірі, бірақ 
сонымен бірге ең заманауи білім ошағы. 
Мұн да инно ва циялар, дуальді оқыту қар-
қынды енгізілуде, халықаралық тәжірибе 

алмасу жүріп жатыр. Сондықтан колледжді 
бітірген барлық жас мамандарға сұраныс 
жоғары. Колледж ашылғалы 47 жыл  ішінде 
12 мыңнан астам ауыл шаруашылығының 
маманы даярланды.

Кездесу барысында депутаттар студент-
тер дің тұрмысымен, білім алу, демалыс жағ-
дай ларымен танысты. Сондай-ақ жатақ ха-
надағы температуралық режимді тексерді. 
Себебі бұған дейін әлеуметтік желілерде 
жа тақха на ның суықтығын айтып, шағым-
данған болған. Делегация жатақхананы 
аралап, б�лмелердегі температураны �лшеді. 
Бірақ тек серіс кезінде температураның 
қалыпты еке ніне к�з жет кізді. Одан кейін 
олар кол ледж қазандығына барып, жұмыс 
кестесін тексерді. 

Студенттер арасында спортпен айналы-
сатындар к�п болғанымен, колледждің �з 
спорт кешені жоқ екен. Бұл жастардың 
спорт пен шұғылдануына к�п қиындық 
туғы зады. Ауыл әкімінің айтуынша, спорт 
ке шенінің жобалық-сметалық құжаты 
дайын, құжат биыл облыс әкімдігіне 
жіберілуі тиіс. 

Сондай-ақ студенттер шәкіртақы мәсе-
лесін де к�терді. Қазір колледждегі стипендия 
м�лшері 21 000 теңгені құрайды. Кездесу 
соңын да мәжілісмендер Красноармейск 
аграр лық-техникалық колледжі студент-
терінің ұсынысын ескеріп, оның жүзеге 
асырылуын бақылауға алатын болып келісті.

Би-Барыс ККШЕ
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ҚОҒАМ

�а�тарда�ы 
ай�ылы о
и�алар 
мемлекетті� барлы
 саласына 
ы
пал еткені мәлім. Е� алдымен 
саяси-партиялы
 ж�йені жа�-
�ыр ту 
ажет екені к�птен бері 
ай тылып келеді. Бірден-бір се-
беп – билік пен халы
 арасында 
алша
ты
 пайда болды. Егер 
ос 
тарап арасында диалог орна �ан-
да, бәлкім «
а�тар 
асіреті» бол-
мас па еді? 

Не десек те, саяси ж�йемен 

атар билік партиясы да �зге-
руі 
ажет екені ай
ындалып ке-
леді. Б%л ж�нінде партия Т�ра�а-
сы, Президент �асым-Жомарт 
То
аев та айтты. Алайда ж%рт 
ба зынасын билік органдарына 
жеткізгеннен г�рі әлеуметтік 
желіге жаза салуды 
%п к�ретін 
уа
ытта партия 
андай функция 
ат
аруы тиіс? Сайлауалды ба�-
дарламаны ба
ылауды фор мал-
ды шара�а айналдырмауды� 
жо лы 
андай? Сонымен, бас 
партияны 
андай �згерістер 
к�тіп т%р? 

Әлихан ИСМАН

ПАРТИЯ. БҮГІН.
Бүгінде «Nur Otan» партиясы – Қа-

зақстанның саяси-партиялық жүйесін-
дегі қуатты әрі ықпалды күш. Қазіргі 
деңгейге бір күнде жетпеді. 1999 жылдан 
бері бірнеше �згеріс, ассимиляция, мо-
дернизацияның нәтижесінде бүгінгі 
тұғырына жетті. Мүше саны, саяси сал-
ма ғы, филиалдар желісі, Мәжіліс пен 
мәс лихаттардағы �кілдері, Үкімет құра-
мын жасақтау мүмкіндігі бойынша �зге 
партиялардан оқ бойы озық тұр. Билік 
партиясына бүгінде 800 мыңдай адам 
мүше, 4,5 мың бастауыш партия ұйымы 
тіркелген, аймақтарда 216 филиал мен 
238 қабылдау б�лмесі жұмыс істейді. Мә-
жілісте 76 депутат, жергілікті мәслихат-
тарда 2 701 депутат «Nur Otan» атынан 
�кілдік етеді. 

Жоғарыда келтірілген ресурс соңғы 
сайлауда электорат қолдауына ие болуға 
мүмкіндік берді. Парламент сайлауында 
партия 71 пайыз дауыс жиды. Ауыл 
әкімдері сайлауында 87 пайыз әкім «Nur 
Otan» �кілі атынан жеңіске жетті. Яғни, 
ұзақ жылдар бойы жинаған тәжірибе, 
партиялық ресурс, сенім, имидж шешуші 
сәтте жеңіске жетеледі. Сондай-ақ соңғы 
жылдары «Nur Otan»-ның саяси ұйым 
ретінде �згеруіне, жаңа мүшелермен то-
лы ғуына партияішілік сайлау – прай-
мериз ықпал еткенін атап �ткен ж�н. 
Себебі осы процесс барысында аймақ-
тардағы, республикалық маңызы бар 
қа лалардағы белсенді азаматтар, қоғам 
қайраткерлері �зінің сайлауалды бағ-
дарламаларын партия мүшелеріне ұсы-
нып, «додаға» түсті. Жүзден жүйрік 
шық қандары ғана партия атынан мәсли-
хат, Мәжіліс сайлауына қатысты. Прай-
меризге 11 249 азамат қатысып, 10 073 
адам тіркелді. Республика бойынша әр-
бір аудан, қала, облыс бойынша 217 сай-
лауалды бағдарламасы даярланды. 
Нәтижесінде, сайлауалды кандидаттар 
тізімі 80 пайызға жаңарды. Яғни, «Nur 
Otan» партиясының атынан тек «саяси 
элита» �кілдері ғана емес, түрлі салада 
маман ретінде мойындалған қатардағы 
азаматтар да сайлауға қатысу құқығын 
жеңіп алды. Осылайша, партияішілік 
прай мериз «Nur Otan»-ның �згеруіне, 
жаңа �кілдермен, мүшелермен толы-
ғуына, электоратқа тағы бір қадам жақын 
болуға ықпал еткен шараға айналды. 

ЗГЕРІСТЕР УАҚЫТЫ
«Қаңтар трагедиясы» қоғамның сан 

саласына ықпал етті. Саяси-партиялық 
жүйе де сырт қалған жоқ. Тіпті, партия 
басшылығының ауысу процесін же-
делдетті. «Nur Otan»-ның кезектен тыс 
съезінде Мемлекет басшысы Қ.Тоқаев 
партияның жаңа т�рағасы болып сай-
ланды. Партияның кезектен тыс ХХІ 
съе зінде Қ.Тоқаев партияны жаңғырту-
дың жолдарын жариялады. Сондай-ақ 
«Nur Otan» партиясының атқарушы 
хатшысы болып тағайындалған Асхат 
Ораловпен кездесу барысында да бұл 
мәселе қайта к�терілді. Яғни, «Nur Otan» 
партиясы да замана ағысын сай жаңғыруы 
тиіс. Дегенмен республикалық алып сая-
си ұйымды �згертудің жолдары қандай?

Біріншіден, партия қатарындағы 
ынтымақтастықты нығайту, қоғамдағы 
конструктивті күштерді шоғырландыру. 
Партия қатарында 800 мыңнан астам мү-
ше бар. Eрине, олардың к�зқарасы, құн-

дылығы әртүрлі болуы мүмкін. Бірақ 
сон шама азаматты партияның саяси 
плат  формасы, патриотизм, елге қызмет 
сияқты ортақ түсініктер мен факторлар 
ортақтастырады. Міне, партияның осын-
дай адами ресурстарын біріктіру маңызды. 

Жалпы, «қасіретті қаңтарда» партия 
мүшелері елге к�мек к�рсетуде шет 
қалған жоқ. Партия атынан сайланған 
Мәжіліс пен мәслихат депутаттары, 
белсенділер мен мемлекеттік қызмет-
керлер ереуілге шыққандармен келісс�з 
жүргізіп, оларды тыныштандыруға және 
жағдайды қалыпты бағытқа бұруға, жұрт-
тың қауіпсіздігін қамтамасыз етуге ты-
рысты. Партияның қоғамдық қабыл-
даулары жұмысын үзіліссіз жалғастырды. 
«Nur Otan» мүшелері зардап шеккендерге, 
әскерилер мен тәртіп сақшыларына, 
ком муналдық қызметтерге к�мек к�р-
сетті. 12 облыста 3,5 мың партия мүшесі 
қоғамдық қауіпсіздік жасақтарына қо-
сылды, партия мен «Jas Otan»-ның мыңға 
жуық еріктісі аумақты тазарту мен елді 
мекендерді қалпына келтіруге жұмыл-
дырылды. 1,3 мыңнан астам партия мү-
шесі зардап шеккен азаматтар үшін қан 
тапсырды. Тек Алматы қаласының �зінде 
нұротандықтар жаппай тәртіпсіздіктер 
кезінде зардап шеккендерге (15,6 мыңнан 

астам адам) 157 миллион теңгенің 
к�мегін ұйымдастыра білді. Сонымен 
қатар мұқтаж азаматтарға (12,8 мың 
адам) жалпы сомасы 75 млн теңгеге 
материалдық к�мек к�рсетілді. 

«Қаңтар трагедиясының» басты оқи-
ғалары �ткен Алматы қаласы, оның кә-
сіпкерлері қолдауға мұқтаж еді. Дәл осы 
кезде қалалық мәслихаттың депутат-
тары, партия мүшелері Бауыржан Қа-
йыңбаев, Сабыржан Зайнидинов, Eмір-
жан Нә биев, Шухрад Шардинов зар дап 
шек кен дерге атаулы материалдық к�-
мек к�рсетті. 

Kзге қалалардың кәсіпкерлері де қол 
қусырып отырмады. Шымкентте фрак-
ция мүшелері нысандарды күнделікті 
күзеткен еріктілер мен әскери қызмет-
керлерге азық-түлік жеткізді. 2 400 адам 
қамтылды. Фракция мүшелері, кәсіп-
керлер М.Жолдыходжаев пен Б.Eшірбаев 
қалада тәулік бойы қауіпсіздікті қам-
тамасыз ету үшін 500 еріктіден тұратын 
қоғамдық жасақ құрды. Жамбыл облы-
сында зардап шеккен 6 нысанды қалпына 
келтіру жұмыстары жүргізіліп жатыр. 
Облыстық мәслихат депутаты Б.Ысты-
баев 300 құрылысшыға дастарқан жайды. 
Қиратылған ғимараттарды қалпына 
келтіруге 80 адамнан тұратын жасотандық 
еріктілер к�мектесуге кірісті. Тараздағы 
қан орталығында 250-ге жуық партия 
мүшесі қан тапсырды. Ал Қызылорда 
облысында «Jas Otan» белсенділері �ңір 
жастарымен бірге қаладағы бақылау-
�ткізу бекеттерінде әскери қызметшілерге 
ыстық тамақ жеткізуге атсалысты. 

Бір с�збен айтқанда, ел басына күн 
туғанда партия мүшелері қарапайым 
азаматтарға да, ел тыныштығын күзеткен 
сарбаздарға, жапа шеккендерге де к�мек 
берді. Партияны жандандырудың бірден-
бір жолы – осындай игілікке, тұрақ-
тылыққа, қоғам дамуына жаны жақын 
мүшелердің басын қосып, ынтымағын 

арттыру. Саяси ұйым ретінде «Nur Otan»-
ның ішкі тұтастығын сақтап, одан әрі 
нығайта түсу. 

Екіншіден, партиялық идеология мен 
кадрлық жұмысқа басымдық беру. Пар-
тия – бұл қатардағы ұйым емес, ол саяси 
ұстанымы мен к�зқарасы ұқсас азамат-
тардың бірлестігі. Сондықтан 800 мыңға 
жуық партия мүшесімен идеоло гиялық 
жұмыстарды белсенді жүргізу, олардың 
арасынан үздік әрі сапалы мамандарды 
партия жұмысына тарту аса маңызды. 
Ал «Nur Otan» тұғырнамасына сай, цен-
тризм – партияның ресми идео логиясы. 
Қаң тардағы қайғылы оқиғалар Қазақстан 
үшін дамудың эволюциялық жолы, 
бірлік пен келісімді сақтай оты рып, 
центризмді ұстану әлі де �зекті әрі қажет 
идеология екенін дәлелдеді. Осы жылдар 
ішінде пар тияны қолдайтын «ядролық» 
элек торат қалыптасты. Оның �зегін түрлі 
әлеуметтік топ – дәрігерлер, мұғалімдер, 
мемлекеттік қызметкерлер, кәсіпкерлер, 
жастар, аға буын �кілдері және тағы 
басқалары құ райды. Бұл аза маттарды 
партия құнды лықтары бі рік тіреді. Ал 
партияның құндылықтары – адам, 
бостандық, заң үстемдігі, әділет тілік, 
ынтымақ, бола шақ қа ұмтылыс, от басы 
және дәстүр. Аталған құнды лық тар «Nur 

Otan»-ның саяси тұ ғырна ма сында 
бекітілген. Ендеше қандай жағдай 
туындаса да, партияластар ара сында осы 
құндылықтарды насихаттау маңызды 
міндет болып қала береді. 

Бұдан б�лек, партия мүшелері 
арасында үздік кадрларды іріктеу де күн 
тәртібінен түспейтін мәселе. 2019 жылы 
«Nur Otan» �з қатарластарының арасында 
жүйелі қайта жаңғырту жұмыстарын 
жүргізді. Партияны қайта жаңғырту бағ-
дарламасы партиялық жауапкершілікті 
арттыруға, белсенді партия мүшелерін 
топтастыруға, ақпараттық-идеологиялық 
жұмысты жаңартуға және халықпен 
�зара тығыз әрекет етуге бағытталған. 
Дәл осы бағдарлама аясында «Қуатты 
ли дерлер – Қуатты партия» принципі 
бойынша праймериз �тті. 

Яғни, бұл бағыттағы жұмыстар жал-
ғасуы тиіс. Партия қашанда тың, сапалы 
кадрларға мұқтаж. Оларды �зге жақтан 
емес, партияның �з ішінен табуға мүм-
кіндік бар. Мамандарды оқытып, қайта 
дайындықтан, семинар-тренингтен 
4ткізіп, білімін арттырып, жауапты қыз-
меттерді сеніп тапсыруға болады. Себебі 
партияның жұмысын партияластардан 
артық кім біледі? Бұл «Nur Otan»-ды 
жаңғыртудың келесі бағыты болуы тиіс. 

Үшіншіден, сайлауалды уәделердің 
орындалуын бақылау, қадағалау. Соңғы 
парламенттік сайлауда электораттың 71 
пайызы «Nur Otan»-ға сеніп, дауысын 
берді. Себебі олар сайлауалды бағдар-
ламаға үміт артты. Енді осы сенімнен 
шығу – партияның сайлаушылар ал-
дындағы негізгі функцияларының бірі, 
тіпті бірегейі деуге де болады. Егер пар-
тия осы міндетін толық атқарса ғана 
ке лесі сайлауда халық қолдауына үміт-
тене алады. Сондықтан партияны жетіл-
дірудің келесі бір жолы – сайлауалды 
бағдарламаны Үкіметтің толық орын-
дауын қадағалау. 

Бұрынғы сайлауларда партия бүкіл 
елге ортақ бағдарламаны ұсынса, 2021 
жылы республика бойынша әрбір аудан, 
қала, облыс бойынша 217 сайлауалды 
бағдарламасын даярлады. Осылайша, 
партия әр аймақтағы сайлаушыға жақын 
бола түсті. Kйткені бағдарлама жалпы-
лама болған жоқ, әр азаматтың тұрғы-
лықты жеріне байланысты жазылды. Сол 
себепті партия әр �ңірдегі мәслихат 
депутаттары арқылы сол уәделерінің 
орындалуын қадағалауы аса маңызды. Бұл 
бағыттағы жұмыстың қазіргі нәти жесі 
жаман емес. Үкімет жанындағы сай-
лауалды бағдарламасына мониторинг 
жүргізу ж�ніндегі штабтың 32 отырысы 
�тіп, 100 мәселе қаралды. Былтыр 2021 
жыл ға уәде етілген іс-шараның 74 пайы зы 
(269) орындалды, облыстық Жол картасы 
бойынша бұл к�рсеткіш 83% (13,9 мың).

Т4ртіншіден, Мәжілістегі «Nur Otan» 
партиясының фракциясын қайта жаң-
ғырту. Партияның Мәжілісте 76 мандаты 
бар. Жалпы, бүгін фракция �з деңгейінде 
жұмыс атқарып отыр. Мәселен, 2021 жы-
лы депутаттар – партия фракциясының 
мүшелері 25 заң жобасына бастамашы 
болды, оның 18-іне Президент қол қой-
ды,  6 заң жобасы әзірленіп жатыр. Жал-
пы отырыстарда 151 депутаттық сауал, 
301 баяндама, 410 сұрақ қойылды. 11 
ақ панда Мәжіліс бюросының отыры-
сын да «Жаңа Қазақстан» депутаттық 
то  бы тіркелді, оның құрамына үш пар -
тиядан 31 депутат кірді. Топтың мақса-
ты – Президенттің тапсырмалары-
ның орын да луын бақылау, Мәжіліс жұ-
мысын ашық ету. 

Дегенмен қоғамдағы белсенділер 
«Мә жіліс азаматтардың мүддесін �з дең-
гейінде қорғамайды, жұртты мазалаған 
мәселелерді Үкімет алдында к�термейді» 
деген базынасын айтады. Егер Мәжіліс, 
Сенат депутаттары осы функциясын то-
лық атқарса, «қаңтар трагедиясы» болмас 
па еді? Қалай дегенде, Мәжілістегі фрак-
ция жұмысын жетілдіру қажет екені к�-
рініп тұр. Себебі к�п жағдайда депутаттар 
заң жобаларына қарсы болса да, Үкімет 
мүшелері дегеніне жетіп, �з ұсыныстарын 
заңға айналдырып жатады. Ал оқыс оқи-
ға, үлкен апаттарды тексеруге тек үкі-
меттік комиссия құрылады. Кейбір ел-
дерде мемлекеттік мәселелерді тексеруге 
парламенттік комиссия жұмылдырылады. 
Бір с�збен айтқанда, партияның Мә жі-
лістегі фракция мүшелерінің қызметінде 
принципшілдік, талапшылдық деңгейін 
арттыру арқылы партияның жаңғыруына 
үлес қосуға болар еді. 

Бесіншіден, �ңірлердегі �зекті мәсе-
лелерді шешуге белсенді араласу. Прези-
дент 2019 жылы Қазақстан аймақтардан 
құралады деп тек орталық қалалардағы 
ғана емес, сондай-ақ облыстардағы ха-
лықтың проблемаларын да шешу ма-
ңызды екенін баса айтқан еді. Айтылған 
с�з жерде қалмау үшін партия осы ба-
ғытта жұмысын жеделдетуі қажет. 

Былтыр алғаш рет сайлауалды бағ-
дарламалар мемлекеттік жоспарлау жү-
йе сіне толығымен кіріктірілді. Осы лай-
ша, сайлау қорытындысы бойынша 
сайлау алдындағы уәделер негізінде 
облыстарды, қалаларды, аудандарды 
дамытудың 5 жылдық бағдарламалары 
бекітілді. 2021 жылы партия жанындағы 
1,7 мың қоғамдық кеңес 9 мың отырыс 
�ткізіп, 15 мыңнан астам әлеуметтік 
маңызы бар мәселені қарады. Кеңестерде 
12 мыңнан астам адам бар, 25 пайызы 
Мәжіліс пен мәслихат депутаттары, 32 
пайызы ҮЕҰ, блогосфера және тағы 
басқа �кілдері.

Бірақ әлі де болса аймақтардың да-
муын жиналыстың санымен, статисти-
калық к�рсеткішпен �лшеп, шектелуге 

болмайды. Егер �ңірдегі жұрттың жағ-
дайы жақсы болса, ішкі миграция, 
қалалардың урбанизациясы қазіргідей 
белсенді жүрмес еді. Осы себепті партия 
келесі сайлауда тағы да халық қолдауына 
ие болғысы келсе, алда тұрған негізгі 
шарттың бірі – аймақтағы халықты жұ-
мыспен қамту, олардың табысын арттыру, 
�мір сапасының стандартын к�теру. 

Алтыншыдан, қоғамдық қабылдау-
лардың қызметін жандандыру. «қаңтар 
оқиғасының» қасіретті күндерінде «Nur 
Otan»-ның қоғамдық қабылдаулары 
үздіксіз жұмысын жалғастырды. 1 қаң-
тардан 13 қаңтарға дейін қоғамдық қа-
былдауға 944 адам жүгінді, 148 қабылдау 
жүргізілді, онда 315 адам қабылданды. 91 
мыңнан астам адам қамтылған 225 кез-
десу, 74,5 мың адам қамтылған 1,7 мың-
нан астам ұжымда түсіндіру жұмыстары 
жүргізілді. Жалпы, 2021 жылы партияның 
қоғамдық қабылдауына 174 мыңнан 
астам адам жүгінген. Қоғамдық қабылдау 
учаскелерінде 34,4 мың қабылдау 
жүргізіліп, 75,3 мың адам қабылданды. 

Пандемия басталған кезде де пар-
тиядан к�мек сұрап келген азаматтардың 
қарасы к�п болды. Бір ай бұрын қы-
сылтаяң кезеңде біраз азамат «Nur Otan»-
нан қолдау күтті. Яғни, партия �з элек-
торатынан алшақтамау үшін, халықтың 
күнделікті басындағы басынасын, к�-
кейіндегі мұңын тыңдау үшін қоғамдық 
қабылдау қызметін жаңа деңгейге шы-
ғаруы қажет-ақ. Бәлкім, бұл бағытта 
заманауи технологияларды қолданып, 
үйден шықпай, сайт, чаттар арқылы мә-
селені онлайн жеткізу жұмыстарын же-
тілдіру керек шығар. Бір с�збен айтқанда, 
халықпен, сайлаушылармен кері бай-
ланыс орнағанда ғана партия қоғамдағы 
негізгі проблемаларды бақылап, дер ке-
зінде Үкімет арқылы шешімін таба ала-
ды. Бұл «Nur Otan»-ның қайта жаңғы-
руы ның нақты жолы болар еді. 

Жетіншіден, партияның сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы стратегиясын же-
тілдіру. «Nur Otan» 2025 жылға дейінгі 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
бағдарламасын жүзеге асырудың Жол 
картасы бекітті. Бүгінде жоспарланған 
іс-шаралардың 49 пайызы орындалды.

Жол картасы аясында «Қоғамдық 
бақылау туралы» және «Жергілікті �зін-
�зі басқару туралы» заң жобалары әзір-
ленді. Transparency International ұйымы-
ның жемқорлық индексінде Қазақстан 
102-орынға жайғасты. Қазақстан жем-
қорлықпен күресу бойынша GRECO 
елдерінің тобына ресми түрде қосылған 
50-ші мүше болды. Мемлекеттік қыз-
меттерді цифрландыру деңгейі 96 па-
йызға дейін к�терілді.

Алайда сыбайлас жемқорлық әлі де 
қоғамда белең алған мәселенің бірі. 
Азаматтар кез келген түйткілдің себебін 
жемқорлықтан к�ретін деңгейге жетті. 
Яғни, партия �зінің барлық саяси, интел-
лектуалды ресурсын пайдалана оты рып, 
стратегияны жүзеге асырып, қазіргі жем-
қорлық аясын азайтуы міндет. Бұл элек-
тораттың бірден-бір талабы екені даусыз. 
Егер партия аталған миссияны орындай 
алса, бұл «Nur Otan»-ның қайта жаң-
ғыруының белгісі болар еді. 

Сегізіншіден, «Jas Otan» жастар қана-
тының жұмысын сапалы түрде күшейту. 
«Қаңтар оқиғасына» қатысушылардың 
басым б�лігі жастар болғаны мәлім. 
Бәлкім, студент, жұмыссыз, базарда іс-
тей тін жастар шығар. Мүмкін тұрақты 
жұмысы бар, алайда іштей наразылығы 
қалыптасқан жас маман болар? Eзірге 
нақты деректер жоқ. Қалай дегенде, 
к�птеген жас �рен алаңға шықты. 
Олардың �з талаптары болды. 

Енді сол жас азаматтарды тыңдау, 
мәселесін шешу, қоғамда �з орнын табуға 
к�мектесу, бойына белгілі бір құнды лық-
тарды сіңіру тек мемлекеттік орган дар-
дың, жергілікті �зін-�зі басқару мекеме-
лерінің ғана емес, партияның да бір 
міндеті. Осы бағытта «Jas Otan» жастар 
қанаты белсенді жұмыс атқаруы тиіс. 
Kйткені бұл ұйымның жастар арасында 
тығыз жұмыс атқару саласында тәжі-
рибесі мол. Дегенмен ол бірреттік жина-
лыс, фо рум, тренинг, кэмпинг сияқты 
«дәстүрлі уақытша шараға» айналмауы 
да шарт. 

Қорыта келгенде, «Nur Otan» партия-
сы бүгінде �з дамуының шешуші кезең-
дерінің алдында тұр. Қазір саяси ұйым 
Жаңа Қазақстанның шарттарына сай 
бейімделіп, қоғамның үнін естіп, келе-
шек тегі кедергілерді болжай отырып, 
ұзақ мерзімді стратегиясын қайта түзуі 
қажет. Сонда ғана партия электораттан 
қолдау тауып, қайта жаңғырып, саяси 
бәсекеге дайын болады. 

«NUR OTAN». ЖАҢҒЫРУ ЖОЛЫНДА

Алайда сыбайлас жемқорлық әлі де қоғамда белең алған 
мә се ленің бірі. Азаматтар кез келген түйткілдің себебін 
жем қор лықтан к�ретін деңгейге жетті. Яғни, партия �зінің 
барлық саяси, интел лектуалды ресурсын пайдалана оты рып, 
стратегияны жүзеге асырып, қазіргі жемқорлық аясын 
азайтуы міндет. Бұл элек то рат тың бірден-бір талабы екені 
даусыз. Егер партия аталған мис сияны орындай алса, бұл 
«Nur Otan»-ның қайта жаңғыруының белгісі болар еді. 
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AI  YNQQ ӘЛЕУМЕТ

ТҰРМЫСЫ ТҰРАЛАҒАН 
ШАҒЫН ШАҺАРЛАР

Ел аумағында 89 қала болса, 
соның 27-сі (30 пайыз) моноқалалар 
санатына кіреді. Мұндай елді ме-
кен дерде шешімін таппай жатқан 
түйткілдер к�п. �леуметтік-эконо-
микалық және экологиялық мәсе-
лелер шаш етектен. Инженерлік 
инфрақұрылымы естен танды рар-
лық: Арқалық, Балқаш, Шахтинск, 
Теміртау сияқты қалаларда су және 
кәріз құбырларының 90 пайызы 
тозған. Кейбір қалалардың жылу 
және электр тораптары – 55 па йыз-
ға, енді бірінде 85 пайызға ескірген. 
Автомобиль жолдарының 40 пайы-
зы жарамсыз.

Жаңа�зен, Арқалық және басқа 
да шағын қалаларда шикізаттың 
таусылуына байланысты әлеуметтік 
жағдай шиелінісе түскен. Сондай-
ақ әлем экономикасын к�міртек-
сіз дендіруге байланысты құрамын-
да к�міртек к�п отандық компа-
ния лардың �німдерін экспорттау 
қиындайтын түрі бар. Бұл проб лема 
моноқалалардағы жүйе құ раушы 
кәсіпорындарға тікелей қатысты. 
?неркәсіптің �ндірістік про цес-
теріне цифрлық техноло гия ны ен-
гізу және автоматтандыру талабына 
сәйкес, алдағы уақытта шағын 
ша һарлардағы жұмыссыздық мәсе-
лесі тіпті ұлғайтып, тұрғын дардың 
табысы т�мендей түседі деген қауіп 
үлкен.

Соңғы 20 жылда моноқала лар-
дағы халық саны екі есеге – 3-тен 
1,5 млн адамға дейін кеміді. Ол 
мем лекет халқының 8 пайызын құ-
райды. �йтсе де, экономикалық 
қиыншылықтарға байланысты тұр-
ғындардың еңбекке жарамды б�лігі 
әлі де тоқтаусыз к�шіп жатыр. Сон-

дықтан шалғайдағы қалашықтарда 
жастардың қатары азайып, кәрі-
құртаңның үлесі арта түскен. Егер 
республика бойынша егде адамдар-
дың орташа к�рсеткіші 7,8 пайыз 
болса, моноқалаларда ол 11 пайыз-
дан асқан. Кейінгі екі жыл ішінде 
жергілікті кәсіпорындарда жұмыс 
істейтіндердің саны 5 пайызға 
азайған.

Дегенмен моноқалалардың ел 
экономикасын дамытуға едәуір 
үлес қосып отырғанын жоққа шы-
ғара алмаймыз. Жұмысшы қала-
шық тарында республикадағы �нді-
рістік �неркәсіп �німдерінің 40 
пайызға жуығы �ндіріледі. Мұнай-
газ, металлургия, химия �неркәсібі 
және энергетика саласындағы белді 
кәсіпорындар осы шалғай �ңірлер-
де шоғырланған. 

�йтсе де, әлі күнге дейін моно-
қалаларды �ркендетуге қатысты 
нақ ты ұстаным мен ортақ пікір жоқ, 
олардың болашағы бұлыңғыр. Сал-
дарынан жұрт жаппай үй-жай ларын 
тастап, облыс орталықтары мен ірі 
қалаларға қоныс аударып жатыр. 
Мұндай жағдайда к�шкен жұрттың 
соңында иесіз қалған ны сандар мен 
коммуналдық торап  тардың шы-
ғынын бюджеттің есе бінен �теуге 
және ұстап тұруға тура келеді. 

Ұлттық экономиканың вице-
министрі �лішер �бдіқадыровтың 
айтуынша, былтыр ел қалаларының 
400 шақырымнан астам ішкі 
автожолдары мен инженерлік 
торабын ж�ндеуге республикалық 
бюджеттен 17 млрд теңге б�лініпті. 

«27 моноқалада жалпы саны 10 
мың адамды жұмыспен қамтитын 
60 ірі инвестициялық жобалар жү-
зеге асырылып жатыр. Кейінгі 3 
жыл да моноқалалардағы кәсіпкер-
лерге берілетін гранттар – 3,5 есе 
(63 млн-нан 218 млн теңгеге дейін), 
субсидиялау –1,6 есе (8,3 млрд-тан 

13,5 млрд теңгеге дейін), микро-
несиелеу –1,7 есе (2,6 млрд-тан 4,5 
млрд теңгеге дейін) �сті. Сондай-ақ 
Арқалықтың, Жезқазғанның және 
Жаңа�зеннің к�лік тұйығында ор-
наласқан проблемасын шешу үшін 
теміржол желісі тартылды», – деді 
вице-министр. 

Сондай-ақ шалғайдағы моно-
қа лаларды еліміздің басқа �ңір-
лерімен байланыстыратын к�лік 
қатынасын қамтамасыз ету жайы 
қарастырылып отыр. Мәселен, 
Мемлекет басшысының тапсыр-
масы бойынша, 2023 жылдың со-
ңына дейін Нұр-Сұлтан – Алматы 
жолы жаңаланып салынуы тиіс. Ол 
Балқаш қаласының экономикалық 
әлеуетін айтарлықтай �сіре түс-
пекші. Ал 2024 жылы Жезқазған – 
Қызылорда автожолы аяқталмақ-
шы. Сол арқылы Жезқазған – Сәт-
паев қалаларының сауда-к�лік 
бай ланысын күшейтіп, жүк тасы-
малын арттыруға ықпал ету жоспар-
ланып отыр. 

Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев былтыр жыл соңында Үкі-
метке барлық моноқалалардың 
экономикалық-әлеуметтік жағдайы 
бойынша сараптама әзірлеуді 
тапсырған болатын. Сараптамалық 
талдау 2022 жылдың 1 наурызына 
дейін дайын болып, содан соң ол 
қоғамның талқылауына түсуге тиіс.

ЕКІ ҚОЛҒА БІР КҮРЕК КЕРЕК
Моноқалалар проблемасы к�п 

жылдар бойы к�теріліп келеді, бі-
рақ одан тұрғындарының тұрмысы 
түзеліп, жағдайы жақсарып кете 
қойған жоқ. Жұмысшы қалашы ғы-
ның халқы жергілікті бірлі-жарым 
зауыттар мен кәсіпорындарда ауыр 
еңбекке жегіліп, күнк�рісі үшін 
содан тапқан азын-аулақ тиын-те-
бенге қарап отыр. Расы сол, еліміз-
дегі барша моноқалалардың �мір 

сүру сапасы аймақтардағы осы 
жүйеқұраушы кәсіпорындардың 
тірлігіне байланып қалған. Сон-
дықтан осы �ндірістердің жұмысы 
тоқтаса, тұтас қаланың тіршілігі 
тоқ тады дей беріңіз. Жұрттың к�-
ңілі осыған алаң. Болашағы бұлың-
ғыр шағын қалалардан к�шіп жат-
қаны сондықтан.

Үкімет, әрине қарап отырған 
жоқ, моноқалаларды дамытып, 
тұрғындарына жайлы �мір жасап 
беру үшін түрлі тың идеялар мен 
жаңа бағдарламалар ойлап табуда. 
Соның бірі – 20 жылға «жеңілдік-
пен» ипотекалық несие беру жайын 
қарастырып отыр. Яғни, «Отбасы 
банк» арқылы моноқалалардың 
тұрғындары үшін арнайы ипотека 
шарттары пысықталып жатыр. 
Оның бастапқы жарнасы – 10 па-
йыз, сыйақы м�лшерлемесі – 5 
па йыз ға, несиелеу мерзімі 20 жылға 
дейін. Бірақ сарапшылар бұдан қа-
рапайым тұрғындар емес, тек банк-
тер пайда табатынын айтады. 

«Шенеуніктер әлгіндей жеңіл-
детілген ипотека беру арқылы адам-
дарды моноқалаларға жіпсіз байлап 
қойып, жергілікті кәсіпорындарға 
мардымсыз жалақыға жұмысқа 
жек пек. Мәселен, Жамбыл облы-

сын дағы Жаңатас қаласында орта-
ша жалақы – 45-50 мың теңге. Ар-
қалық қаласындағы жалақы ең 
күш   тегенде 55 мың теңгеге әзер 
же  теді. Басқа шағын жұмысшы қа-
лашықтарының бәріндегі жағдай 
– осы. С�йтіп, адамдарды 20 жылға 
ипотека алуға мәжбүрлеп, арзан 
жұ мыс күшін ұстап тұрғысы ке-
леді», – дейді экономист Марат 
Абдрахманов.

Бұл жағдайда шенеуніктер бір 
оқпен екі қоян атып алмақшы: 
адам  дардың к�шіп кетуі саябыр си-
ды және кәсіпорындар жұмыс кү-
шінсіз қалмайды. Енді осыны есеп-
теп к� рейік: жалақысы 50 мың 
теңгенің шамасында болатын 
жұмысшы Шахтинскіден 5 миллион 
теңгенің үйін алғысы келсе, оның 
алғашқы жарнасы үшін 500 мың 
теңге салып, сосын ай сайын банк-
ке 30 мың теңге несие т�леп тұруы 
тиіс. Яғни, 20 жыл бойы жала қы-
сы ның жарты сынан астамын банк-
ке беріп тұруға міндетті. Ал 5 пайыз 
сыйақы үшін ипо тека алушы о 
бас та алған сома ның үстінен қо-
сым ша тағы 2,6 млн теңге т�лейтін 
болады. Бұл – ипо те калық несиенің 
жартысынан аса тын ақша. Осындай 
«жеңілдетіл ген» ипотеканы ойлап 

тапқан шенеуніктер жұмысшының 
20 жыл бойы қалай �мір сүріп, отба-
сын қалай асырай алады деген сұрақ-
қа мүлдем басын ауыртпаған сияқты. 

Шенеуніктердің шағын шаһар-
ларды жандандыру үшін экология-
лық таза кәсіпорынды іске қосу, 
жаңа жұмыс орындарын ашу, жол 
ж�ндеу, сумен қамтамасыз ету, мек-
теп-балабақша салу сияқты шара-
ларды емес, жеңілдетілген ипотека 
беру бағдарламасын қолға алуының 
�зі қызық әрі түсініксіз. Бұл бағдар-
ламаның моноқалалардың эконо-
микасын дамытуға елеулі ықпал 
етеді деудің �зі қисынсыз.

Сарапшылардың айтуынша, 
моноқалалардағы тұрмысты түзеу 
үшін жергілікті кәсіпорындардың 
айналасынан сервистік экономика 
қалыптастыру қажет. Адам зауытта 
жұмыс істеп, одан жалақысын ала-
ды. Оны дүкеннен азық-түлік, дәрі-
ханадан дәрі-дәрмек алуға жұм сай-
ды, шаштаразға барып шаш қи ды-
рып, кафелер мен сауда үйлерінде 
сауық құрады. Яғни, оның зауыттан 
алған жалақысы экономикалық 
айналымға түседі, одан шағын және 
орта бизнес дамиды. Шалғайдағы 
ағайын үшін ең бастысы екі қолға 
бір күрек керек.

�орада�ы мал мен жал�ыз 
тауы�, �арыз�а алын�ан теле ди-
дар табыс к�зі есеп те летін елі-
мізде жалпыхалы�ты� табыс 
декларациясын тапсыру жыл-
дан-жыл�а кешеуілдеп ке леді. 
Ж�йе дайын бол�анымен, жал-
пы�а бірдей декларацияны ке-
зе!-кезе!імен ж�ргізуді #сын-
�андар ай сайын алатын табыс 
к�здерін т�сіндіруге �здері да-
йын болмай шы�ты. Б#л жем-
�ор лы�ты ж�гендеуге арнал�ан 
нау �анны! �тпеуін �алайтын 
м�дделі топтарды! барын к�р-
сет пей ме? 

Жаппай табыс декларациясын тап-
сыруды талқылап жатқанымызға 22 жыл, 
жоспарға енгізгенімізге де бақандай 11 
жыл болыпты. Мамандарды 2000 жылдың 
басында �згелердің тапқан табыстары 
ж�нінде есеп беруін қалай жүзеге асырып 
жатқанын зерделеу үшін шетелге де 
сабылттық. С�йтіп, 2005 жылы шетелдің 
тәжірибесін елімізде қолдану туралы 
айтылып, 2010 жылы елде жаппай декла-
рация енгізуді жоспарладық. Алайда жыл 
сайын жоспарланып, кем-кетігі та была 
беретін науқанды 2020 жылы �ткі зетін 
болып шештік. Бірақ мемлекет қыз ме-
тіндегі айлыққа күні қарайтындар қал-
талылардың қатарын қалай толтырып 
жүргенін түсіндіруі тиіс науқан 2025 жылға 
бір-ақ шегерілді. Сондағы себебі мынау. 
Біріншіден, жалпы халықтық декларация 
жүргізу үшін заңнамалық база жоқ. Екін-
шіден, ақпараттық жүйе де дайын болмай 
шықты. ?йткені шалғай ауылдарда интер-
неттің жоқтығы шараны кейінге ше геруге 
себеп. Алайда шараны �ткізу жос пар лан-
ған 2020 жылы жауаптылар техникалық 
жү йе сақадай-сай екенін айтқан. Сол 
жы лы Республикалық кәсіпкерлерге к�-
мек орталығының директоры Дмитрий 
Ка занцев технология толықтай дайын 
екенін айтты. «Ендігі міндет – қоғамның 
дайындығы ғана қалды», – деді ол. Бірақ 
сыныққа сылтау тапқан шенеуніктер та-
быстың есебін 2025 жылға созып, осы ол-
қылықтарды жоюдың жолын табуға с�з 
бер ді. Табыс к�зін айшықтау бастамасы 
т�рт кезеңге, ал декларациялау екі түрге 
б� лінеді. Біріншісіне мүлік, табыс к�зі, 
қа рыз, жылжымалы мүлік енсе, екінші ге – 
зергерлік бұйымдар, ескі бағалы заттар 
мен қорадағы мал саны да кіреді.

ДЕКЛАРАЦИЯ ДЕГЕНІМІЗ НЕ?
Жалпы, халықтық табыс декларациясы 

әрбір азаматтың тапқан табысы мен иелі-
гіндегі мүліктің есебін беру. Яғни, к�лең-
келі айналымды, сыбайлас жемқорлық 

деңгейін т�мендетуге және мемлекеттік 
бюджетке қосымша түсімдерді қамтамасыз 
етуге мүмкіндік береді. Тұрмыс пен табыс-
ты сәйкестендіруге сеп болатын науқан-
ның басты талабы да сол, құны қыруар 
тұратын құндыз ішіктер мен қымбат к�лік-
тердің, атына жазылған жылжымайтын 
мүлікті қандай табыс к�зіне алынғанын 
түсіндіру. Бағасы 500 мың теңгеден бас-
талып, шексіздікке дейін жалғасып кететін 
жылжитын, жылжымайтын мүліктері, 
қымбат картиналары декларацияда к�р-
се тіліп, қандай ақшаға келгенін қағаз жү-
зінде дәлелденуі керек. Ал түсіндіре алмаса 
немесе жасырып қалса, тауар бағасының 
10 пайызы к�лемінде айыппұл т�лейді. 

Жемқорларға тұсау болатын табыс 
декларациясы былтырдан бастап жүзеге 
аса бастады. Алғашқылардың бірі болып 
мемлекеттік қызметкерлер мен оларға те-
ңестірілген адамдар, оның ішінде квази-
мемлекеттік сектордың басшылары және 
олардың жұбайлары �здерінің жеке актив-
тері мен міндеттемелерін тапсыруға кіріс-
ті. С�йтіп, жыл сайын олардың 99%-ы 
са лық есептілігін электронды түрде ұсы-
нуы тиіс. Қаржы министрлігі Мемлекеттік 
кірістер комитеті басқарма басшысының 
орынбасары Айнұр Сартаеваның айтуын-
ша, жалпы декларациялаудың алда әлі 3 
кезеңі бар. Келер жылы мемлекеттік меке-
мелер мен квазимемлекеттік сектор қыз-
меткерлері және олардың жұбайлары ак-
тив тері мен міндеттемелері туралы дек-
ларациясының екінші кезеңіне �теді. 2024 
жылы бизнес �кілдері, яғни заңды тұлғалар 

мен жеке кәсіпкерлердің басшылары, 
құрылтайшылары жұбайларымен бірге 
декларация тапсыруға міндеттеледі. 2025 
жылы елдегі қалған азаматтар да тапқан 
табысы туралы есеп беруі тиіс. 

Жалпыға бірдей декларациялау жүйе-
сіне 13 миллион адам кіреді. Алғашқы 
дек ларацияда жыл соңындағы жағдай 
бо йынша қолда бар активтер мен міндет-
темелер туралы мәліметтер к�рсетіледі. 
Соның ішінде шет мемлекетте тіркелген 
не тіркеуге жататын жылжымайтын мүлік, 
к�лік құралдары, шетелдегі банк шот та-
рын дағы 1 000 еселенген айлық есептік 
к�р сеткіштен асатын қаражаты қарас ты-
рылады. Бұдан басқа тұрғын үй құрылы-
сына үлестік қатысу туралы шарт бойынша 
сомалар мен елден тыс жерде құрылған 
заңды тұлғаның жарғылық капиталына 
қатысу үлесі, бағалы қағаздар, туынды 
қаржы құралдары мен инвестициялық 
алтындары, зияткерлік меншік, авторлық 
құқық объектілері де есептеледі. Сондай-
ақ 10 мың айлық есептік к�рсеткіш ше-
гіндегі сомада к�рсетілетін қолма-қол 
ақ ша да декларацияда к�рсетілуі тиіс. 
Мем лекеттік кірістер органына салық 
есеп тілігін уақытында ұсынбағандарға 
алды мен ескерту беріледі, ескертуді елеме-
гендерге екінші рет 15 еселенген АЕК 
к�лемінде айыппұл салынады. Мәліметтер 
толық емес немесе анық ұсынылмаса да, 
ескерту к�зделген. Ескертуден кейін 
осын дай қулыққа барғандарға 3 еселенген 
АЕК м�лшерінде айыппұл қарастырылады. 
Ал жеке тұлға салық т�леуден жалтару 

мақсатында ірі м�лшерде, мәселен 20 000 
еселенген АЕК м�лшерінен асатын салық-
ты т�леуге қатысты міндеттеме туындап, 
табысын жасырып қалса, онда оған қа-
тысты ақпарат құқық қорғау органдарына 
жіберіліп, қылмыстық іс қозғалады.

ШЕТЕЛДЕГІ ШОТ ТА 
ТҮГЕНДЕЛЕДІ

Елдегі азаматтардың айлығын есеп-
терміз, ал қазақстандықтардың шетелдегі 
табысы қалай түгенделеді? Айнұр Сартае-
ваның айтуынша, шекара сыртындағы 
табысты да жүйеден жасыру мүмкін емес. 
?йткені комитеттің резиденттердің шет-
ел дегі қаржылық шоттары туралы ақпа-
рат ты да автоматты түрде алуына мүмкін-
дігі бар. Сол үшін комитет Салық істері 
бойынша �зара әкімшілік к�мек туралы 
конвенцияға қосылған. Конвенцияға 
қатысушы елдер шоттардағы қаражат 
қалдықтары, пайыз дар, дивидендтер со-
масы және қаржы шоттарындағы актив-
терге байланысты туындаған басқа да кі-
рістер туралы ақпарат беруге міндеттелген. 
Орталықтандырылған ақпарат жүйесі 
арқылы қай елдің аза матының қай елдің 
қаржы ұйымдарында ақшасының «тығы-
лып» жатқанын анық тауға жарты минут 
қана кетеді екен. Банк те қарызы барлар 
мен алименттен қашып жүргендерді шет-
елге жібермеу тәжірибесі секілді бұдан 
бы лай табыс к�зінің қай жақтан келгенін 
анықтай алмағандар да әуежай мен темір-
жол бекеттерінен ары қарай �те алмайды. 

�ЛЕМДІК �ДІСТІ ЕНГІЗУГЕ 
ҚҰЛЫҚСЫЗ

Табыс декларациясындағы тәжірибені 
зерттеуге талай маман жібердік. Бірақ 
шекара асып келгендер шенділердің 
тапқанын тиындап есептейтін ерекше 
тәсілдерді елде қолдануға асықпайтын 
секілді. Мысалы, Норвегияда кез келген 
адамның тапқан табысын білу қиындық 
тудырмайды. �сіресе, шенеуніктердің 
жылдық табысы мен иелігіндегі дүние-
мүлігі кіріс кітабында к�рсетілген. �р 
норвегиялық отбасылық жалақының 
толық тізімін және бұл адам қанша салық 
т�лейтінін кез келген кітапханадағы 
с�реден табуға болады. Бұл ақпарат 
интернетте де қолжетімді. Аталған заңды 
Норвегия бізден кейін жоспарлаған. 
Есесіне, бізден бұрын қолданысқа енгізген. 

К�рші Ресейде де мемқызметкерлердің 
шетелде актив ұстауына, қаражатын �зге 
елдердің банкіне салуына заң жүзінде 
тыйым салынған. Бұл талапты орында-
маған адамдар Мемдума сайлауына да 
үміткер бола алмайды. 

К�ріп отырғанымыздай, �ркениетті 
елдерде қабылданған заң халықтың тұр-
мысына қарай бейімделген. Ал бізде заңды 
айналып �тетін жолды алдымен қарасты-
рады. Сондықтан бізде қаржысын шетел 
банкіне салып, тапқан табысын туысқан-
дардың атына жаздыруға тыйым салатын 
заң жоқ. Мемлекеттің беріп отырған осы 

мүмкіндігін молынан пайдаланып жатқан-
дардың қатары к�п. Қазақстандық шенеу-
ніктердің жылжымайтын мүлікті де шетел-
ден сатып алуды сәнге айналдырғанын 
байқауға болады. Бүгіннің �зінде құзырлы 
органдар шенеуніктердің елден тыс, шет-
елде 2 млрд 697,6 млн теңгедей сомадағы 
қаражатты банктерде сақтап отырғанын 
анықтапты. 

Саясаттанушы Зейін Сабырқұлов ше-
неуніктердің табысы және мүлік декла-
рациясы қоғамға қолжетімді болу керек 
екенін айтып келеді. Олай болмаса, табы-
сын толық беріп жатқанына күмән к�п. 
Мәселен, 2013 жылы СҚО әкімі Самат 
Ескендіров бір жылда 10,5 млн теңге табыс 
табатынын, иелігінде 5 сотық жер мен 
қарапайым ғана үйі бар екенін к�рсеткен. 
Бірақ қарапайымдылығымен қуантқан 
әкімнің қалған байлығы 2018 жылы белгілі 
болды. Сол жылы экс-әкімінің отбасына 
тиесілі елордадағы коттеджіне ұры түсіп, 
жүз миллион теңгеден астам сомаға қара-
жат пен алтын-күміс әшекейлерді жым-
қырып кеткені жарияланды. Қолды болған 
заттар арасында құны 50 мың долларға 
дейін баратын бриллиантты Rolex, Zenith, 
Ulysse Nardin, Cartier, Chopard секілді аса 
қымбат алтын сағаттар болған. 

Декларациядағы жалған есептің сырын 
қоғам мүшелері негізінен біледі. Себебі 
тапқан табыстың құжатта к�рсетілген 
нұсқасы ғана есепке алынатынын «зерек» 
басшылар мен оңтайлы етіп �згертілген 
заңды бес саусағындай білетіндер ірі мен-
шікті �з атына тіркемейді. Демек, отандық 
декларацияны енгізудің қалай жүзеге 
асатынына күмән к�п. ?йткені декларация 
тапсырған әрбір азаматтың туысқандық 
т�ркінін түгендеп, к�рсетілген кіріс пен 
шығындардың сәйкес болуын қадағалау 
қажет. Жоғары лауазымды шенділердің 
арасында байлығын баласының, еңселі 
коттеджін енесінің атына жаздырып қоя-
тын жағдайлары жиі кездеседі. Жыл сайын 
декларация тапсыратын қарапайым қыз-
мет керлер де құжат жүзінде жұбайымен 
ажырасып, табысын туысқандарының 
аты на жаздырады. Ал біздегі заң отбасы 
мүшесі ретінде күйеуі мен әйелі, балаларын 
ғана к�рсетуге міндеттейді. Алайда біздің 
қоғамда туысқандықтың түрі к�п. �кесі 
мен шешесі, енесі мен атасы, жиені мен 
б�лесі де б�теннің қатарына кірмейді. 
Айтпақшы, Мемлекеттік кірістер комитеті 
былтыр декларация тапсырған 497 мың 
адамның жартысынан к�бі, яғни 54 пайы-
зы e-Salyq Azamat мобильді қосымшалары 
арқылы тапсырғанын мәлімдеді. 40 
пайызы «Салық т�леушінің кабинеті», 5 
пайызы eGov.kz порталы арқылы ұсынған. 
Ал қағаз түрінде небәрі 414 адам немесе 
0,1 пайызы ғана тапсырған. Бұл табыс 
к�зін анықтайтын науқанға шалғай ауыл-
дардағы ғаламтордың да сылтау емесін 
к�рсетеді. Демек, табыс декларациясын 
тап сыруды әрбір азаматқа міндеттеуге 
мүд делі болмай отырған топтың барын 
түсіну қиындық тудырмайды.

Табыс декларациясы: туысқандар қалай түгенделеді?
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Жадыра МҮСІЛІМ

Ипотека моноқалалардың мәселесін шешпейді
�аза�станны! �ай �!ірінде де Ке!ес кезінде �#рыл�ан ша�ын ж#мысшы �алашы�тары 

кездеседі. Оларды! та�дыры әрт�рлі бол�анымен, бәріне орта� #�састы� бар: ша�ын 
ша(арлар бір немесе екі ж�йе�#раушы кәсіпорынны! ар�асында �мір с�ріп жатыр. 
Хал�ыны! дені жергілікті �ндіріс оша�тарында ж#мыс істеп, к�нделікті нәпа�асын айырып 
ж�р. Біра� жылдан-жыл�а моно�алаларды! т#рмысы т#ралап барады...

�
се

л 
Б

АЛ
Т

А
Қ

Ы
ЗЫ

 (
ко

лл
аж

)

Дәулет АСАУ



6
W

W
W

.A
IK

Y
N

.K
Z



www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiaikyngazeti@gmail.com

AI  YNQQ№25 (4077) 
19 АҚПАН 2022 СЕНБІ ҚОҒАМ

Айым БЕКТҰР

Естеріңізде болса, былтыр Мәдениет 
министрлігі бұл мәселеге орай заң жо-
басына түзетулер с�здердің орфография-
лық нормалары мен тәртібінің сақталуын, 
олардың дұрыс құрастырылуы мен айты-
луын қамтамасыз ету үшін тиісті нормалар 
қабылданды деген еді. 

 «Қазір мүдделі органдар, қоғамдық 
ұйымдар �кілдерінен және кинемато-
графия қайраткерлерінен жасақталған 
жұмыс тобы құрылды. Бүгінде жұмыс 
тобы 10-нан астам отырыс �ткізді. Онда 
кине матографияның кинокомис сия-
ларды құру тетігі, фильмдерді қазақ тіліне 
дуб ляж дау б�лігіндегі �зекті мәселелер 
тал қыланды. Орындалуы алдағы уақытта 
да жобалық кеңсе арқылы қадағаланады. 
Айта ке тейік, бүгінде қазақ тіліндегі 35-
тен астам фильм прокатқа шығып, де-
меушілер 1,4 миллиард теңге б�лді. «Жол 
картасына сәйкес, 2022 жылы заң ды 
қабылдау жоспарланып отыр», – деген еді 
Мәдениет министрлігі.

Сарапшылар, әсіресе заңның 9-бабын 
қайта қарап, кеңейтілген қоғамдық талқы 
ұйымдастыруды ұсынып отыр. Ал бұл бап 
«фильмдерді прокаттау тілі» мәселесін 
қамтиды. Мамандардың айтуынша, заңға 
сәйкес, Қазақстан Республикасының 
аумағында фильмдерді прокаттау қазақ 
тілінде және басқа да тілдерде жүзеге 
асырылады. Еліміздің аумағындағы кино-
залдар мен осы мақсаттарға арналған �зге 
де орындарда фильмдер қазақ тіліне дуб-
ляж жасалуға не субтитрленуге не кадр 
сыр тындағы аудармамен қамтамасыз еті-
луге тиіс. Яғни кинотеатрларға прокаттағы 
фильмдерді қазақшалау тәсілін таңдауға 
еркіндік берілген. Бүгінде к�пшілік кино-
театрлар заң талабын субтитрлеу арқылы 
орындап отыр деуге болады. Бірақ 
субтитрдің сапасы к�рермен к�ңілінен 
шыға ма? Соңғы жылдары аударма тілінің 

жұтаңдығы, субтитрлердің сапасы сын 
к�термейтіні туралы жиі мәселе қозғалып 
жүр. Сондықтан жаңа заңда фильмдерді 
субтитр арқылы емес, дыбыстау, яғни 
дубляждау арқылы қазақ тіліне аудару 
мәселесі міндетті талап ретінде ұсынылу 
керек. Мұны сарапшылар да қолдап отыр. 

Сондай-ақ жұмыс тобы шығарылатын 
барлық ұлттық картиналардың к�шірме-
лерін, материалдары мен реквизиттерін 
сақтау ж�ніндегі Мемлекеттік кино қоры-
ның функцияларын «Ш.Айманов атын-
дағы «Қазақфильм» киностудиясына 
бер ген дұрыс дейді. 

«Мәселе – ең алдымен киноиндустрия 
моделіндегі �згерістерде тұр, бастысы 
Ұлттық киноны қолдау мемлекеттік орта-
лығы мен «Қазақфильмнің» міндеттерін 
айқындап, б�ліп беру керек. Біреуі фильм-
дерді қаржыландырумен, қолдаумен және 

прокатпен айналысса, екіншісі, біздің 
пікірімізше, қазақстандық кинемато-
графтың барлық резиденттері үшін кино 
саласында қызмет к�рсетумен айналысуы 
тиіс. Міне осы мәселе шешілгенде, 
�згерістер анық болады. Сонымен бірге 
жеке ойыншыларға қызығушылық таныту 
үшін қаржыландыру шарттарын �згерту 
керек. Себебі қазіргі қолданыстағы заң-
мен, оларға конкурсқа қатысу мүлдем 
қызықсыз және тиімсіз. Және де бізде 
шетелдік фильмдерді қазақ тіліне дубляж-
дау бойынша �ткір мәселе бар, бұл жағ-
дайда біздің ұстанымымыз – біз тек қа-
зақстандық фильмдерді қаржыланды-
руымыз керек. Осы мәселе бойынша да біз 
заңға ұсыныс дайындап жатырмыз», – 

дейді Ұлттық киноны қолдау мемлекеттік 
орталығының баспас�з хатшысы Жангелді 
<мірәлиев.

<мірәлиевтің айтуынша, орталық 
қазір министрлікпен бірлесе отырып, 
заңға қажетті �згерістер мен толықты-
руларды енгізу бойынша белсенді жұмыс 
атқарылып жатыр. Бұрынғы Заңның кем-
кетігін толтырып, маңызды аспектілері 
ескерілетін болады. «Кинематография 
туралы» ҚР заңын жетілдіру бүкіл қазақ-
стандық кино индустриясын дамытуға 
жаңа серпін беретінін тағы да атап �ткен 
ж�н.

Продюсер Қанат Т�ребай да сарапшы-
лардың қатарында жұмыс тобына енген. 
«Қазір заң қаралып, �згерістер талқыланып 
жатыр. Жұмыс тобының ішінде Ұлттық 
киноны қолдау мемлекеттік орталығының 
қызметкерлері де, Киногерлер одағының 

�кілдері де бар. Негізінен, бұл заңды ашық 
талқылауға шығару керек. Яғни, қоғам 
болып талқылау қажет. <йткені бұл �нер 
адамдарының, кино саласында жүрген 
мамандардың ертеңгі тағдырына әсер 
ететін маңызды құжат. Жалпы, бізде кино 
саласын реттейтін заңның бекітілгеніне 
к�п болған жоқ. Оған �згерістер мен 
толықтырулар енгізу қалыпты жайт. Ресей 
Кино туралы заңын бекіткеніне 23 жылдан 
асты. Dлі күнге жыл сайын �згертулер мен 
толықтырулар енгізіп отырады. Кем-
кетігін түгендейді. Неге? Кино саласы бір 
қалыпта қатып қалмайды. <згеріп оты-
рады. Дамиды», – дейді Қанат Т�ребай. 

Продюсер әзірге талқылау жүріп 
жатқанын, нақты қалай бекітілетінін 

уақыт к�рсететінін айтып отыр. Бастысы, 
кино саласында жүрген мамандардың 
к�кейінде жүрген мәселенің бәрі қамтыл-
ғаны дұрыс деп отыр. 

Соңғы жылдары кино саласы десе, ең 
алдымен дубляж мәселесі ауызға ілігеді. 
Жазушы Смағұл Елубай «дубляждағы 
кемшіліктерді түзетпей, сыннан арыла 
алмаймыз», – дейді. Яғни, жаңа заң қа-
былданып, жолға қойылса, аударма саласы 
да түзелетін болады. «Қазақ тіліндегі 
фильм дерге к�рермен бармайды» деген 
пікір к�п айтылады. «Ұсыныс жоқ» дейді. 
Бұл – дұрыс емес. Қазақ тіліндегі фильм-
дерге әрқашан сұраныс бар» деген еді 
жазушы. Сұраныстың бар екенін жеке-
меншік кинокомпаниялар дәлелдеп жүр. 
Мәселен, Нұрлан Қоянбаевтың «Түр-
киядағы қазақша бизнес» не болмаса 
«Кореядағы қазақша бизнес» фильмдерінің 
қазақ тіліндегі нұсқасына к�рермен к�п 
барды. Dрі продюсер де осы фильмдері 
арқылы жақсы табыс тапты. Мәселен, бір 

ғана «Кореядағы қазақша бизнес» фильмі 
2020 жылы рекорд орнатып, 1 миллиард 
40 миллион тапқан еді. 

Не десек те, отандық кино нарығында 
шетелдік фильмдердің үлесі жоғары. 
Қазақстандық фильмдер аз. Оның к�бі 
жекеменшік кинокомпанияларға тиесілі. 
Отандық кино нарығын реттеу үшін ең 
алдымен прокатты реттеу қажет. Осы 
орайда сарапшылар прокат мәселесін 
шешуді де алғашқы орынға қойып отыр. 
Заңда түзету енгізілуі тиіс баптың бірі – 
осы прокат мәселесіне қатысты. Қазақ 
ре жиссерлері прокат реттелсе, табыс та 
молаяды деген сенімде.  Карантин 
шектеу лері алынса, кино индустриясы да 
қалыпты жағдайға оралатын болады. 
Сондықтан заңға қажетті түзетулер мен 
�згертулерді осы бастан реттеп алмасақ, 
ертең «қолы мызды мезгілінен кеш сер-
мейтін» бола мыз. Киногер қауымның да, 
сарапшы лардың да ұсыныстары осыған 
тіреледі. 

«Т�рт күн жұмыс істейді екен» 
деген жаңалықты естігенде елең 
етпеген жан болған жоқ. Жүйелі 
түрде, кезең-кезеңімен бұл межеге 
ұмтылып келе жатқан елдердің 
тәжірибесіне қызығып қарай-
тындар баршылық. Т�рт күндік 
жұмыс дегеніміз – аптасына 32 
са ғат жұмыс істеу. Бұл бүгін ғана 
басталған құбылыс емес, Хал ық-
аралық еңбек ұйымының ұсыны-
сымен осыдан он шақты жыл бұ-
рын жаппай етек алған болатын. 
Тарихқа к�з салсақ, бұл режим 
�ткен ғасырда пайда болған. 
Англия лық Roundpay Metal Finish-
ers компаниясы 1965 жылы апта-
сына т�рт күндік жұмыс режимін 
енгізген. Аптадағы жұмыс күнін 
қыс қарту арқылы компания бас-
шылығы әлеуметтік және комму-
налдық шығынды азайтпақ болып-
ты. Бірақ аптасына 40 сағат жұмыс 
сақталған, яғни жұмадағы уақыт 
қалған күндерге б�лінген. Ком-
пания сол кездегі есебінде бұл тә-
жірибе сәтті болғанын жазған. 

Кейін мұндай бастаманы к�птеген 
ірі компаниялар да қолданып 
к�ріпті. 

КҮЙЗЕЛІСПЕН КҮРЕС
Соңғы он жылда т�рт күн жұ-

мыс істеуге ауысқандар не ауысуға 
тырысқандар к�п болды. Dсіресе, 
пандемия басталғалы дәстүрлі фор-
матта жұмыс істеудің кемші лік тері 
байқалды. Осы жағдайға байла-
нысты Жаңа Зеландия, Жа пония 
мен Ұлыбритания елдері т�рт күн-
дік жұмыс аптасына к� шудің жол-
дарын қарастыра бас тады. Олар дың 
бұл мәселеге деген қызы ғушы лы-
ғын оятқан Microsoft ком пания-
сының Жапониядағы фи лиалының 
зерттеу нәтижесі. Атал ған компа-
ния 4 күндік жұмыс ап тасына к�ш-
кеннен кейін қыз мет кер лердің 
�ндірістік қуаты 40 па йыз ға артып, 
электр мен жылуға кет кен қаражат 
үнемделген. Қағаз да аз жұмсалған. 
Жұмысшылар бұ рынғыдан 25 
пайызға аз сұра ныпты. 

2018 жылы Жаңа Зеландиядағы 
Perpetual Guardian компаниясы да 
тәжірибе жасап к�рді. Компания-
ның 240 қызметкері аптасына т�рт 

күн 30 сағат жұмыс істеуге к�шкен. 
Нәтижесінде, жұмыс уақыты азай-
ған қызметкерлер пайда к�п түсіре 
бастаған. Яғни, жұмыс шы лар бел-
сенді бола түскен. Жұмыс бары-

сындағы кездесулер де азайған, 
себебі қызметкер барлық міндетін 
орындау үшін уақытты үнемдеуге 
к�шкен. Сонымен қатар қызмет-
кер лердің күйзеліске түсуі 45-тен 
38 пайызға азайған. Ал жұмыс пен 
жеке �мір арасындағы үйлесім 54-
тен 78 пайызға артқан. Осы тәжі-
рибені бағалағаннан кейін ком-
пания толығымен т�рт күндік 
жұ мыс аптасына ауысқан. Бірақ 
бар лық қызметкердің жалақысы 

сақ талған. <ндіріс деңгейі к�те рі-
ліп, табыс қысқармаған, есесіне 
компания энергия, коммуналдық 
шығынын азайтыпты. Кейбір ел-
дерде 32 сағаттық жұмыс жүйесіне 
к�шкеннен кейін жұмысшылардың 
�ндіріс, тұрмысқа деген ынтасы 
күшейіп, жанұясына к�ңіл б�летін 
уақыты артып, ағайын-туыста-
рымен қарым-қатынасы жақсара 
түскен. Бұл �з кезегінде рухани 
қы сым мен күйзелісті азайтып, 
жұ мыс шылардың жүйке ауруына 
шалдығуын т�мендеткен. 

Шыны керек, қызметкерлер 
үне мі жетістікке жетемін деп уа-
қыт �ткен сайын қажиды, стреске 
түседі. Дәрігер Мыңжылқы Бер-
діқожаевтың айтуынша, ке лешек 
– т�рт күндік жұмыс апта сында. 
<йткені бұл режим азамат тардың 
денсаулығына назар ауда руына, 
кәсіби тұрғыда дамуына, жұ мыс 
тиімділігінің артуына оң ық пал 
етеді. Бұдан б�лек, бос уа қыты 
артқан жұмысшылар спорт пен 
шұғылдануына мүмкіндік алады. 
Дәрігерлер ұзақ жұмыс кү ні нің 
салдарынан әлемде жыл са йын 700 
мың адамның түрлі ауруға ұшы-
райтынын дәлелдеді. Ал 4 күн 
жұ мыс істеп, 3 күн демалатын Ис-
ландия, Жапония халқының �мір 
сүру жасы ұзақ. 

– Адам демалған кезде, бірін-
шіден, миын тынықтырады. Істе-

ріне байыппен қарап, ақылға са-
лады. Осының нәтижесінде, ты-
нық қан жұмысшы инновацияға 
ұмтылып, жаңашылдықтарды 
жү зеге асыруға тырысар еді. Бұл �з 
кезегінде адамның �мір жасын 
ұзарта түседі, – дейді дәрігер. 

Dрине, 4 күндік жұмыс аптасы-
на к�шсек, жалақы азайып, 3 күн 
қосымша жұмыс істеуге тура келеді 
де, тұрмыстың қысымы одан ары 
ауырлап кетеді деп қарайтындар да 

аз емес. Бұл жағдай к�рші Ресейде 
жасалған тәжірибеден байқалды. 
Ресейлік қоғамдық пікірді зерттеу 
орталығының мәліметінше, Ресей 
халқының 48 пайызы бес күндік 
жұмыс күні қала бергенін қалайды 
екен. Себебі олар жұмыс аптасы 
қысқарса, жалақы азаяды деп ой-
лаған. Ал т�рт күндік жұмыс күніне 
�ту сауалнамасына қатысқан дар-
дың 29 пайызы қолдаса, 17 пайызы 
бәрібір деген сыңай танытқан. Тек 
Мәскеу мен Санкт-Петербург тұр-
ғындары ғана т�рт күндік жұмыс 
аптасына �туді қуана қолдаған.

ЕҢБЕК НАРЫҒЫ 
ДАЙЫН БА?

Қолданыстағы еңбек заңна-
масы бойынша, егер жұмыс беруші 
қарсы болмаса, аптасына т�рт күн 
жұмыс істеу мүмкіндігі біздің елі-
мізде де бар. 

– Қазір заңнама бойынша т�рт 
күн жұмыс істейміз деген меке ме лер 
мен қызметкерлерге ешқан дай 
кедергі жоқ. Қызметкер жұмыс бе-
ру шімен арнайы келісімшарт жа сау 
арқылы толық емес жұмыс аптасына 
ауыса алады. Еңбек ко дексінде бұл 
мәселе жан-жақты қа ралған. Ал 
жұмыс берушінің жа лақыны �згер-
туге мүмкіндігі бар. Сондықтан бұл 
жағдай қыз меттің �німділігіне 
тиімді болса да, мате риалдық жа-
ғынан шығын әкелуі әбден мүм-
кін, – дейді «Ең бек ресурс тарын 
дамыту орталығы» АҚ департамен-
ті директоры Ера сыл Жұманбаев. 

Иә, 32 сағаттық жұмыс режимі 
мектептер мен емханалардың қыз-
мет жүйесіне кері әсер етуі де мүм-
кін. Бірақ ғылым мен техника бү-
гінгідей дамыса, болашақта к�пте-
ген елдер 4 күндік жұмыс аптасына 
к�шетіні анық. Сондықтан еліміз 
де бұл әдісті қазірден бастап сы-
нақ тан �ткізгені абзал. ҚР Еңбек 
кодексінің 77-бабына сәйкес, жұ-
мыс уақытының қалыпты ұзақ-
тығы аптасына 40 сағаттан аспауы 
керек. Алайда, елімізде кодекстегі 
осы норма жиі бұзылады. <йткені 
к�птеген жұмыс берушілер қызет-
керлердің к�з алдында жұмыс іс-
теп, ұзағырақ жүргенін қалайды. 
Мем лекеттік мекемелер мен кей-
бір кәсіпорындардың қызмет кер-
лері жұмыс уақыты бітсе де түнімен 
қалып жұмыс істейді. Демалыс 
күндері де жұмысқа шығатындар 

бар. Ал қызметкерлер демалып, 
отбасына к�ңіл б�лгісі келеді. Мұ-
ның соңы екі тараптың түсініспеу-
шілігіне, еңбек кикілжіңіне әкеліп 
соғуы мүмкін. Сондықтан 4 күндік 
жұмыс аптасына к�шу осы мәсе-
лені ұтымды шешуге үлкен септігін 
тигізер еді. Алайда әлеуметтанушы 
Шыңғыс Т�рездің пікірінше т�рт 
күндік жұмыс тәжірибесін дәл қа-
зір елімізге әкелу тиімсіз. Дамыған 
елдердегі еңбек �німділігін Қа-
зақстанмен салыстыруға келмейді. 
Себебі экономиканың даму қар-
қыны мен жұмыс күшіндегі айыр-
машылықтар жер мен к�ктей. 

– Егер барлық мекемелер жап-
пай қысқартылған жұмыс апта-
сына ауысса, әр мекеме еңбек 
�нім ділігін арттыруды �здерінше 
қа растырар ма еді. Ал жеке кәсіп-
керлік 4 күн істеп, мемлекеттік 
ме  кемелер 5 күн жұмыс істесе, 
жағ  дай оданда қиындай түсуі мүм-
кін. Сондықтан т�рт күндік жұмыс 
тиім ді болса да, Қазақстанға әлі 
ерте, – дейді DATAmetrics консал-
тинг компаниясының сарапшысы 
Шыңғыс Т�рез. 

Қазір еліміздегі әрбір үшінші 
неке ажырасумен аяқталады. От-
басы институтының әлсіреуі бала 
тәрбиесіне де кері әсерін тигізуде. 
Тіпті, қаладағы қазақ пен ауылдағы 
ағайынның арасы алыстап кеткелі 
қашан? 3 күндік демалыс жердің 
шалғайлығына қарамастан туыс-
тар дың арасын жақындатар еді. 
Шыңғыс Т�рездің айтуынша әр 
азамат �мірінің 30 пайы зын ғана 
жұмысқа арнап, қалған 70 пайызын 
жеке дамуына б�луі ке рек. Сонда 
еліміздегі адам капи талы да дами-
ды. Ал бұл дәрежеге жету үшін жұ-
мыс процестерін реттеуіміз қажет. 

Dлем бұрын 6 күндік, кейін 5 
күндік жұмыс аптасына к�шкенін 
ескерсек, болашақта 4 күндік жұ-
мыс аптасына к�шудің де ауылы 
алыс емес. Қаптаған ақпарат ағы-
ны мен жұмыстағы стресс адам-
дарды рухани күйзеліске түсіруде. 
Егер кез келген қызметкерге бір 
аптаның тірлігін т�рт күнде істеп, 
демала бер десе, ол жұмыста іс-
тейтін артық тірлігін тияр еді. 
Осы лайша, бес күннің жұмысы 
т�рт күнде де бітеді. Сондықтан 
елі міздің ең бірінші байлығы адам 
ка питалы екенін естен шығарма-
ғанымыз абзал.

Көктем ҚАРҚЫН

КИНО КӨШІ БАСТАЛДЫ
Талқылаулар нәтиже бере ме?

Мәжілісте «Кинематография туралы» за�ды тал�ылау басталды. Тал�ылау�а кино�а жауапты 
мамандар мен сарапшылар топтас�ан. За� жобасы биыл �абылдануы тиіс. Тәуелсіз сарапшылар мен 
депутаттардан �"рал�ан ж"мыс тобы �андай тал�ылаулар $ткізіп жатыр? За��а �андай $згерістер мен 
т%зетулер енгізіледі?

ТӨРТ КҮНДЕ ТІРЛІК ТЫНА МА?

Испания, Исландия, Финляндия мен Біріккен Араб *мірліктері �ыс�артыл�ан ж"мыс 
аптасына к$шті. Жа�ында б"л тізімге Бельгия да �осылды. Зерттеу нәтижелері 
бойынша, м"ндай $згерістен �ызметкерлерді� ж"мыс сапасы артпаса, кемімеген. 
Осы лайша, адам капиталын бірінші орын�а �оятын Еуропа елдеріні� тәжірибесі к$п 
ж"мыс істеуден г$рі тиімді е�бек етуді� ж$н екенін к$рсетті. Т$рт к%ндік ж"мысты� 
тиімділігі �андай? 1аза�стан �ыс�артыл�ан ж"мыс аптасына $туі м%мкін бе?
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�йткені бұл режим азамат тардың денсаулығына 
назар ауда руына, кәсіби тұрғыда дамуына, жұ мыс тиім-
ді лігінің артуына оң ық пал етеді. Бұдан б�лек, бос уа қы-
ты артқан жұмысшылар спорт пен шұғыл дануына мүм-
кіндік алады. Дәрігерлер ұзақ жұмыс кү ні нің салда ры нан 
әлемде жыл са йын 700 мың адамның түрлі ауруға ұшырай-
тынын дәлелдеді. Ал 4 күн жұмыс істеп, 3 күн демалатын 
Ис ландия, Жапония халқының �мір сүру жасы ұзақ.

Не десек те, отандық кино нарығында шетелдік фильм-
дердің үлесі жоғары. Қазақстандық фильмдер �те аз. Оның 
к�бі жеке меншік кинокомпанияларға тиесілі. Отандық кино 
нарығын реттеу үшін ең алдымен прокатты реттеу қажет. 



Атырауда кәмелет жасына 
толма�андар т�рлі себептер-
мен �йлерінен шы�ып кетіп, 
ата-анасы мен т�р�ындарды, 
полицейлерді әбігерге салу-
да. Атыраулы� полицейлер 
былтыр белгісіз ба�ытта жо�а-
лып кеткен елуге  жуы� жас-
�спірім ді тауып, �йіне жеткіз-
ген. !кінішке �арай, �айтыс 
бол�андар  бар. Атырау облы-
сы ны" кәмелетке толма�ан-
дарды" істері ж�ніндегі ма-
ман дандырыл�ан ауданара-
лы� сотына  келіп т�скен арыз, 
талап арыздарды" дені ата-
ана ���ы�ынан айыру немесе 
шектеу ж�нінде болуы мәсе-
лені к�рделендіріп т�р.  

Жас�спірімдердің  к�бі ата-
анасын хабардар етпей үйлерінен 
кетіп қалуының себебіне келсек, 
әдетте  к�пшілігі ата-анасымен 
келіспей қалса, енді бірі ата-ана-
сынан к�з жазып қалады. Былтыр 
Атырау қаласы Полиция басқарма-
сының 102 арнасына жас�спірім 
балаларының үйінен шығып кетіп, 
қайта оралмағаны бойынша 
тұрғындардан  46 арыз түскен. 

Іздеу амалдары сәтті болып, 
барлық жас�спірімді полиция 
қызметкерлері аман-есен тауып, 
ата-аналарына табыстаған.

ЖЫЛ БАСЫНАН БЕРІ 9 БАЛА 
ҮЙІНЕН КЕТІП ҚАЛҒАН

     Биыл қаңтар айында �ткен 
«Жас�спірім» жедел-профилак-
тикалық алдын алу іс-шарасы бас-

талған  алғашқы т�рт күн ішінде 
тәртіп сақшылары түнгі сағат 
23.00-ден кейін заңды �кілдерінің 
еріп жүруінсіз тұрғын-жайдан тыс 
жерде жүрген 30 жас�спірімді 
анықтап, олардың ата-аналарын 
)кімшілік құқықбұзушылық тура-
лы кодекстің 442-бабының 2 
б�лімімен  әкім шілік жауапкер-
шілікке тартты. Одан басқа, 
кәмелетке толмаған балаларын 
тәрбиелеу және оған білім беру, 
оның құқықтары мен мүдделерін 
қорғау ж�ніндегі міндеттерін 
орындамаған 6 ата-ана анықталып, 
оларға қатысты )ҚБтК-нің 127-ба-
бымен әкімшілік хаттамалар 
жасақталып, жинақ талған іс-
құжаттар заңды шешім қабылдау 
үшін сотқа жолданған. 

– Үйінен ұдайы кетіп қалатын 
жас�спірімдер де бар. Мәселен, бір 

жеткіншек үйінен 3 рет кетіп, қайта 
оралғысы келмеген. Қаңғыбас-
тыққа салынған жас�спірімнің 
ата-анасы әкімшілік жауапкер-
шілікке тартылды. Онымен қоса ол 
ішкі істер органдарының есебіне 
алынды. Жалпы, жас�спірімге қай 
уақытта да ата-аналар жауапты 
болуы керек деп есептеймін, – дей-
ді ювеналды полиция б�лімшесінің 
бастығы, полиция майоры Азамат 
Қарамұратов. Осындай оқиғаларды 
болдырмас үшін ювеналды поли-
ция �кілдері ата-аналардан балала-
рына к�бірек к�ңіл б�луді және де 
балаларының қызығушылықтары 
мен бос уақытта немен шұғылдана-
тынынан хабардар болуды ескертсе 
де бала жоғалу оқиғалары азаяр 
емес. 

Айталық, биыл жыл басынан 
бері үйінен 9 бала  қашып кеткен.   

Сегіз бала аман табылып, серуен-
деп кетуге жалғыз шыққан 9 жас-
тағы баланың денесін туған-туыс, 
тұрғындармен бірге іздеген т� тен-
ше жағдай департаменті қызмет-
керлері  Перетаска каналынан 
тапты. 

=з еркінше қыдыруға кетіп 
отбасын да, жергілікті тұрғындар 
мен полиция қызметкерлерін де 
әуреге салғандармен бірге адасып 
қалу, балалықпен ойнап кету оқи-
ғалары да жиі кездеседі. 

Балаларын таба алмай 102  н�-
міріне қоңырау шалу соңғы екі 
жылда к�п тіркеліпті.  Былтыр 
облыста 51 бала үйлерінен шығып 
кетіп, оларды іздеуге арнаулы 
құрылым жұмылдырылған. 

Атырау облысы Полиция де-
партаменті Жергілікті полиция 
қызметі басқармасы Ювеналды 

полиция тобының ерекше тапсыр-
малар ж�ніндегі аға инспекторы, 
полиция подполковнигі Орынгүл 
К�шқалиеваның айтуынша,к�біне 
�з бетінше қыдыруға шығатындар 
тобына  2 -10 жас аралығындағы 
балалар кіреді. Олар әдетте мұндай 
әрекетті қасақана жасамайды.  Ал 
қасақана �з бетімен қыдыруға ниет 
білдіретін топтарға келетін болсақ 
олар 11-18 жас аралығындағылар. 

–Жас�спірімдердің жоғалуы 
мен түрлі қылмыстарға ойланбай 
ұрынатынын ескеріп, �з тарапы-
мыздан жауапты құрылымдарға 
кәмелетке толмағандарды отба-
сын дағы тәрбиеге аса мән беруге, 
балалар ойнайтын алаңдарды к�-
бейтуге,  жазда суға түсетін орын-
дардың ересектердің бақылауымен 
ашуға, білім беру ұйымдарында 
сабақтан тыс тәрбиелік шараларға 
тарту, ұжымдар арасында бала 
тәрбиесіне ата-ананың тікелей 
жауапты екенін жеткізетін кезде-
суді жиі �ткізуге, мәдени, спорттық 
шараларға қатысуды тегін ұйым-
дас тыруға, тіпті мүмкіндік болса 
бұрынғы кеңестік тәрбиені жаңа 
бағытта жаңдандырып  қабылдауды 
қайта қарауға ұсыныс білдіремін, 
– дейді Орынгүл К�шқалиева.

ОТБАСЫНДАҒЫ 
БЕРЕКЕСІЗДІКТЕН БАЛАЛАР 

ЗАРДАП ШЕГІП ЖАТЫР
     Жуырда Атырау облысының 

кәмелетке толмағандардың істері 
ж�ніндегі мамандандырылған 
ауданаралық сотының �ткен жылы 
атқарған жұмыстары сараланған 
брифинг �тті. Аталған соттың 
т�рағасы А.Ташенова мен судья 
Ғизатолла Отарұлының қатысуы-
мен �ткен брифингте айтылған 
деректерге сүйенсек, �ңірде кәме-
лет жасына толмағандармен жұмыс 
істеуде к�птеген кемшіліктер бар. 

Сотқа келіп түскен талап арыз-
дардың дені ата-аналық құқығынан 

айыру немесе шектеу ж�нінде. 
)келікті анықтау және алимент 
�ндіру мен алимент м�лшерін 
�згерту, азайту туралы арыз тіптен 
к�п. Баланың тұрғылықты жерін 
анықтау мен баламен кездесу 
уақытын белгілеу ж�нінде талап 
арыздардың к�птігі бала құқығы-
ның аяқасты болуына себеп болып 
отыр.

Статистикалық мәліметтерге 
сәйкес есепті мерзімде сот �ндірі-
сіне түскен 36 істің ішінде кәмелет 
жасқа толмаған 11 адамға қатысты 
9 қылмыстық іс бар. Осы 9 істі тар-
қатып айтсақ, ұрлық, тонау, бұ-
зақылық пен денсаулыққа қасақана 
ауырлығы орташа зиян келтiру 
тәрізді деректер тіркеліпті. Қылмыс 
жасағандар 14 пен 17 жас ара-
лығында болған.Бас бостандығы-
нан шектелгендердің арасында 
кәмелетке толмағандар  да бар. 

Бұл деректердің барлығы да 
алдымен отбасындағы жағдай-
лардың балаға әсер етуінен болып 
отырғаны с�зсіз. Ата-ана арасын-
дағы түсінбеушілік пен ажырасудың 
салдары балаға тиіп отыр.

Былтыр  сот �ндірісіне 388 тұл-
ғаға қатысты әкімшілік құқық бұзу-
шылық іс түсіп, барлығы қара лып, 
аяқталған. 

Брифингте спикерлер ата-
ананың немесе басқа да заңды 
�кiлдердiң кәмелетке толмаған 
балаларды тәрбиелеу мен оқыту 
ж�нiндегi мiндеттердi орындамауы 
алаңдатып отырғанын айтты. Бе-
сіктен белі шықпай жатып алко-
гольдік ішімдіктерді ішу немесе 
қоғамдық орындарға масаң күйде 
келу,  түнгі уақытта ойын-сауық 
мекемелерінде немесе тұрғынжай-
дан тыс жерде болу дерегі де жоғары 
к�рсеткіште тұр. 

Тұрсын  ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ,
Атырау облысы 

Атырауда қаңғыбас 
балалар азаймай тұр
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АЙМАҚAI  YNQQ

Со"�ы кездері Шымкент 
�аласыны" медицина сала-
сында  т�сініспеушілік жиі 
кездесетін болып ж�р. Мә-
селені" басым б�лігі сенім-
герлік бас�ару�а беруден 
туындап отыр. 

У!ДЕ ЕТІЛГЕН ҮСТЕМЕАҚЫ 
МЕН ЖЕҢІЛДІКТЕР 
БЕРІЛМЕЙ КЕЛГЕН

Жылдың екінші айы баста-
лысымен  №9 қалалық емхана-
ның ұжымы  наразылық білдіріп, 
дау шығарды. Былтыр қыркүйек 
а й ы н д а  M e d i c a l  C e n t e r 
S H U B A R S U  Ж Ш С - н ы ң 
«Қызыл жар» емханасына ауыс-
тырылған мекеме ұжымының 
шағымы к�п. Себебі Денсаулық 
сақтау басқармасы осынау емха-
наны сенімгерлікке, яғни жеке-
меншікке �ткізгенде барлық 
үстемеақы мен жеңілдіктердің, 
қызметкерлердің орны сақтала-
тынын айтқан. Алайда берілген 
уәделер с�з күйінде қалып отыр-
ғанын айтып, ашынды мұндағы 
ұжым. Үстемеақы мүлдем т�лен-
бей, М)МС тарапынан берілетін 
еңбекақы кешіктірілген. Соны-
мен қатар б�лімшелерді ара-
лағаны үшін  берілетін жол ақы-
лары да сағымға айналған. Одан 
б�лек, штат санының аздығына 
орай медицина қызметкерлеріне 
жүктеме к�бейіп кеткен. Осы-
ның барлығы да бірнеше айдан 
бері қайталанып, шыдамы тау-
сыл ған ұжым қызметкерлері 
ақы ры айқай шығарды. 

Қызметкерлер  нарызылық 
таныта бастаған соң «Nur Otan» 
партиясының Шымкент қалалық 
филиалы «Ұлт денсаулығы» 
мәселелері ж�ніндегі аймақтық 
қоғамдық кеңесі жағдаймен  та-
нысу  мақсатында мекемеге ба-
рып, мәселенің шешімін табуы-
на ықпал етті. «Денсаулық сақтау 
басқармасы тарапынан №9 ем-
хана ұжымы талапқа сай емес 
ғимаратқа к�шірілген. Сонымен 
бірге, уәде етілген үстемеақылар 
да т�ленбеген. Кеңес күшелері 
жедел к�шпелі жиын ұйым-
дастырып,  жұмыс беруші мен 
жұмысшының кәсіподақ арқылы 
мәмілеге келуіне ықпал еттік.  
С�йтіп, келісімшарттарына  �з-
геріс енгізілді», – дейді кеңес 
т�рағасы Есенбек Серкебаев. 

Айта кетейік, №9 емхана 
қызметкерлері былтыр да мекеме 
басшылығы мен жергілікті билік 
тарапынан болған келеңсіз-
діктерге қайта-қайта шағым-
данған болатын.

АЛМАТЫЛЫҚ КОМПАНИЯ 
ҰТЫП АЛҒАН

Дәл осыған ұқсас шағым №2 
қалалық емханада да жиі бой 
к�теріп келеді. Жуырда емхана 
қызметкерлері мен науқастар 
ғимаратқа кіре алмай, таңғы 
салқын да далада тұрып қалды. 
Осыдан 3 ай бұрын да қызметкер-
лер жұмыс істейтін мекемеге кіре 
алмай, қақпа алдында қаң-

тарылып қалған-ды. Себебі 
ғимарат иесі аяқасты нысанды 
босатуды талап еткен. Ендеше 
жекеменшік иесі неге аяқасты 
бұл қадамға барды?  Бұл жағдай 
неге қайталана береді? Жергілік-
ті билік, Денсаулық сақтау бас-
қар масы мәселенің  оң шешілуі-
не неге мүдделі емес?

Мұнда да проблема мекеме-
нің сенімгерлікке берілу кезеңі-
нен басталған екен.  №2 қалалық 
емхана қызметкерлерінің ай-
туынша, соңғы бес жылда үшінші 
мәрте ғимарат ауыстырыпты.  
Мұның алдындағы ғимарат то-
зып  тұрса да провизорлық ста-
цио нарға берілгендіктен бұлар 
осында к�шіп келген.  Абай 
даң ғылы №35 үйдегі емхана 
ғимараты қазір қаңырап бос тұр 
екен. Алайда оған күрделі ж�ндеу 
жүргізілмесе, �те ескі, бару 
мүмкін емес дейді бас дәрігер. 
Бүгінгі  отырған ғимараттарын 
жал ға алыпты. «Мұнда к�шіп 
кел генде бас дәрігер басқа кісі 
бол ған. Қандай келісімдер 
болғанын білмеймін. Бірақ мен 
мемлекеттік мекеме болған соң 
ай сайын газы мен электр энер-
гиясына, суына аренда есебінен 
коммуналдық т�лемдер т�леп 
отырмын.  Осы шығындар үшін 
айына орта есеппен 1,5 миллион 
теңге м�лшерінде т�лейміз» 
дейді бас дәрігер Нұрбике Адем-
баева. 

Ал  ғимаратқа иелік ететін 
компания, яғни BAIR GPOUP  
ЖШС-ның директоры Қаныбек 
Қанатбекұлы емхана екі жылға 
жуық ақысын т�лемей жұмыс 
істеп келе жатқанын, тіпті біраз 
уақыттан бері емдеу мекемесінен 
коммуналдық қызметтер де 
алынбағанын айтады. Соның 
салдарынан ғимарат есігін 
жабуға мәжбүр болған. «Панде-
мия басталғанға дейін біз осы 
жерден жеке медициналық орта-
лық ашуды ұйғарып, ғимаратқа 
ж�ндеу жұмыстарын жүргіздік. 
Бізге қала әкімдігінен мамандар 
мен қалалық Денсаулық сақтау 
басқармасының басшысы келіп, 
осы жерден провизорлық стаци-
онар ашуды ұсынғанымен оған 
қарсы болдық. Одан соң стаци-
онарды №2 емханадан ашып, 
оларды бізге к�шірді. Сенімгер-
лік басқаруға беру туралы 
ұсыныс та айтқан. )у бастан 

медициналық орталық ашамыз 
деп отырғандықтан бізге бұл 
ұсыныс сәйкес келіп, келісім 
бердік. Алайда �ткен жылы ем-
хананы сенімгерлік басқаруға 
беруге жарияланған конкурсты  
алматылық компания  жеңіп 
кетті. Сондықтан біз ғимаратты 
босату туралы қайта-қайта ес-
кер тіп жатырмыз. Алайда ешқан-
дай шара қолданылмай келеді», 
– деп атап �тті компания басшы-
сы.

Сонымен, бұл емхана Шым-
кентте ешқандай ғимараты жоқ 
алматылық компанияға сенім-
герлікке берілген болып тұр. 
Қала лық Денсаулық сақтау 
басқармасы берген мәліметке 
сүйенсек, емхананың бұрынғы 
ғимараттары 100 пайызға тозығы 
жеткен және жабдықтардың 80 
пайызға жуығы ескірген.  Сон-
дықтан Шымкент қаласының 
әкімдігі емхананы соңғы үлгідегі 
диагностикалық және функцио-
нал дық медициналық құ рыл ғы-
лармен жабдықтау қа жет тілігін 
ескере отырып, қолда ныс тағы 
заңнамаға сәйкес 15 жылға сатып 
алу құқығынсыз сенімгерлік 
басқаруға беру үшін конкурс 
�ткізген. Сенімгерлік басқаруға 
беру арқылы ем хананың ком-
пьютерлік томографиямен, маг-
нитті-резонансты томография-
мен, флюрос копия лық аппарат-
тармен, барлық датчигі бар 
ультрадыбыстық, маммогра фия 
лық аппараттармен және жоғары 
сапалы талдаулар жүргізуге ар 
налған бірқатар соңғы зертха-
налық диагностика лық құрыл-
ғымен, жаттығу терапиясымен 
қамтылу мүмкіндігі бар екенін 
айтады. Осылайша, тендер та-
лаптарына сай болып табылған-
дықтан ойда-жоқта алматылық 
компания сенімгерлік басқару 
құқығына ие болып, жеңіп ке-
теді. Салдары, міне. Талап бо-
йын ша сенімгерлік басқаруға 
алған тендер жеңім пазы бейіні 
мен штаттық кестесін сақтай 
отырып, аталған шарт бойын ша 
барлық міндеттемені �з мой 
нына алуы,  шарт жасал ған сәт-
тен бастап емхана ның барлық 
міндеті сенімгер басқарушыға 
жүктелуі тиіс. Дегенмен алма-
тылық компаниядан хабар жоқ. 

Бас дәрігер бұл тақырып 
�ткен аптадан бері қоғамда үлкен 

пікірталас тудырып отырғанына 
қарамастан алматылық компа-
ния ның еш хабарсыз екенін ай-
тып ашынды. «Сенімгерлік 
басқару құқығына ие болған 
алматылық компаниямен арада 
келісім жасалған жоқ. Мен 
қабылдау-тапсыру актісіне қол 
қоймадым. Себебі олар маған 
нақты қайда баратынымызды, 
қай ғимаратқа к�шетінімізді 
айтып, ұсынбай отыр. Егер бізге 
«мына жерге орналасамыз» деп 
ашығын айтса, мен келісемін 
ғой. Қол қойып берсем мына 
жерден шығып кетуіміз керек. 
Біз қайда барамыз? Мұнда бекі-
тілген 60 мыңға жуық халық 
медициналық к�мексіз, қызмет-
керлер жұмыссыз қалады емес 
пе? Егер ондай жауапсыз болса 
мұндай компанияның бізге не 
керегі бар? =зімізді жеке қалдыр-
сын», – дейді Нұрбике Абдрасыл-
қызы.

                                    
БАС Д!РІГЕР 

ЖҰМЫСТАН КЕТЕ МЕ?
 Бір қызығы, осы жағдайдан 

кейін Денсаулық сақтау басқар-
масының басшылығы тарапынан 
бас дәрігермен еңбек шартын 
бұзу туралы бақылау комиссия-
сына ұсыныс түскен. Енді бұл 
жағдай бақылау комиссиясының 
шешімімен  реттеле жатар. Алай-
да бізді жергілікті билік те, 
басқарма да қараша айынан бері 
мұны неге реттемей отырғаны 
таңдандырып отыр. Тіпті, екінші 
рет қайталанған оқиға орнына 
биліктен не болмаса басқармадан 
аяқ басқан жан болмады.  Ал 
«Nur Otan» партиясының Шым-
кент қалалық филиалы «Ұлт 
денсаулығы» мәселелері ж�нін-
дегі аймақтық қоғамдық кеңесі 
әдеттегіше оқиға орнына к�ш-
пелі жиын ұйымдастырып, тіке-
лей бақылауына алатынын айт-
ты. «Ешқандай ғимараты жоқ 
алматалық компанияның ұтып 
алғаны жұмбақ. 2021 жылы 
қараша айында �ткен мемлекет-
тік сатып алуда сенімгерлік 
басқаруды Алматы қаласының 
AUHAL  ЖШС ұтып алған. 
Алайда алматылық компанияның 
Шымкент қаласында ғимараты 
болмағандықтан мұндағылар 
арада 4 ай �тсе де, нақты қайда 
к�шетінін білмей отыр.  Мұны 
Денсаулық сақтау басқармасы 
жуық арада шешімін тауып, рет-
ке келтіруі тиіс. Қала әкімінің 
бірінші орынбасары Шыңғыс 
Мұқанға да қоғамдық кеңестің 
алаңдаушылық білдіріп отыр-
ғаны ж�нінде хат жолдадық» 
дейді кеңес т�рағасы Есенбек 
Серкебаев.

Осылайша, бір аптаның 
ішін де шымкенттік сенімгерлік 
басқаруға берілген екі емханада 
дау туып жатса да, былқ етер 
билік жоқ. Ал басқарма басшысы 
кезекті еңбек демалысында.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы  

Емхана ұжымы мұңын 
кімге айтады?

Жалпы, мекеменің �ткен жылғы 
бес айдағы жұмысы да қатаң сынға 
алынған. Ол кезде іске аспай жатқан 
инвестициялық жобалар күн тәрті біне 
к�терілген. Олар – «Қаралма» 
спорттық-туристік базасының құры-
лысы, Меркі ауданында ауызсу �н діру 
және Тараз қаласында автомобильге 
газ құю стансаларының желі сін құру 
жоба лары. Сол тұста «Тараз» )КК» 
АҚ �кілдері «Жобалардан шығу және 
инвестицияларды қайтару бойынша 
жұмыстар жүргізіп жатырмыз» деп 
ақталған. Алайда «Тараз» әлеуметтік 
кәсіпкерлік корпорациясы» АҚ-ның 
басшысы Нұр ғали К�рпетаев  кәсіп-
кер лікті қолдау мақсатында жобаларға 
б�лінген қаржының мақсатты әлде 
мақсатсыз жұмсалғанын д�п басып 
айтып бере алмады. Атап айтсақ,  кор 
порация ның «Мерке-Финанс-кре-
дит» филиалы арқылы Сарысу мен 
Талас аудандарының тұрғындарына 
кәсіп ашу үшін 120 миллион теңге 
беріл генімен, басқарма  филиалдан 
бірде-бір ақпарат ала алмаған. Сон-
дай-ақ әлеуметтік дүкендерде азық-
түлік түрлері де таусылып, күнбағыс 
майы  73 теңгеге қымбаттап кеткен.

Сыннан сабақ шығарады деп 
үміттенген корпорацияның наурыз 
айында да басы дауға қалды.  Оған 
себеп – бағаны бақылауда ұстайды 
делінген мекеме тұрақтандыру қо ры-
на берілген 632 миллион теңгенің 
қайда жұмсалғанын түсіндіріп бере 
алмады. Нақтырақ айтсақ,  «К�к-
жиек» ЖШС қаңтар-ақпан ара-
лығына белгіленген 25 миллион тең ге 
�німінің тек 5,6 миллион тең ге лік 
�німін ғана �ткерсе, «БМК» ЖШС-не 
берілген 26 миллион тең генің тек 7,6 
миллион теңгесі игеріл ген. Ал картоп 
�ндірушілерге беріл ген 127 миллион 
теңге несиенің есе бі болса, мүлде 
жасалмағаны бел  гілі болды. 

Мұндай жүйесіз жұмыс билік-
тегілердің ғана емес шаруалардың да 
шамына тиді. Еңбек адамдарының 
атынан с�з алған  Жуалы ауданын-
дағы «Злиха» шаруа қожалығының 
т�рағасы Керімқұл Бегалиев корпо-
рациядан еш к�мек  жоқ екенін ашып 
айтты. 

 – «Тараз» әлеуметтік кәсіпкерлік 
корпорациясы» мекемесінің негізгі 
жұмыстарының бірі – бағаны тұрақ-
тан дыру. Алайда олардың �здерінің 
қоймалары жоқ. Содан олар сапасыз 
арзан дүниені сатып алады да, сауда 
орындарына дер кезінде жеткізіп 
бермейді. Бір ғана Жуалы ауданын 
мысалға алсақ, к�ктемнің кезінде 
картоптың отаны саналатын елді 
мекенде картоп бағасы 340 теңгеге 
шарықтап кетті. Оған себеп – �німнің 
бәрін алыпсатарлар егістік басынан 
сатып алып кеткен. Нәтижесінде  
жер гі лікті билік картопты Пәкістан, 
Иран сияқты мемлекеттерден әкелуі-
не тура келді. Менің �зімнің үш 
қоймам халықты мамыр айына дейін 
картоппен қамти алады. Алайда 
жалғыз менің шаруашылығым бүкіл 
облысты картоппен қамтамасыз етуге 
қауқарлы емес. Сондықтан корпор-

ация ның �з қоймасы болып, келісім-
шарт негізінде шаруалардың �німін 
егістік басынан сатып алатын болса, 
бағаға қатысты қиындық туындамас 
еді, – дейді шаруа  К.Бегалиев.

 Сонымен қатар шаруалар    «Ин-
весторлар мен кәсіпкерлерге қызмет 
к�рсету орталығының» ашылғанын 
естігенін, бірақ жұмысын білмейтінін 
айтты. Себебі үгіт-насихат жұ мыс-
тары мүлде жоқ. Ондағы мамандар  
ауыл дарды аралап, түсін діру жұмыс-
тарын жүргізбепті. «Ал «)леуметтік 
дүкендерді» ашуға да аудан әкімдері 
құлықты емес. =йт кені корпорация 
тарапынан оларға ешқандай к�мек 
жоқ. =здерінің қоймалары болмаған-
дықтан �згені қалай жарылқасын?», 
–дейді шаруалар. 

Былтыр  бірқатар �ңірде қуаң-
шылық болып, ш�п жетіспеушілігі 
туралы айтылып жатты. Алайда Жам-
был облысында ш�п жетеді. Бірақ 
шаруалардың соны шауып алатын 
техникасы мен жанармайы жоқ. 
«Корпорация осы жағынан к�мек-
тессе, бұл түйткілдің де түйіні тарқар 
еді» деген пікір білдірді шаруалар. 

Осылайша, еңбек адамдары  кә-
сіп керлерді қолдау мекемесінің «аты-
на заты сай болса» деген тілектерін 
жеткізген. Алайда  жыл бастала сала 
корпорацияның жұмысы тағы сына-
лып жатыр.  

– «Тараз» )КК» АҚ-ның негізгі 
мақ саты – инвестиция тарту. 10 ау-
дан дағы �кілдеріңіз бұл үдеден шық-
пақ түгілі негізсіз жалақы алып кел-
ген. Ал пилоттық жоба аясында бұған 
дейін облыс бойынша 11 ауылдық 
округке 45 мың бас мал әкелінді дей-
сіздер. Бірақ іс жүзінде олардың 
нақты саны белгісіз. 

Пилоттық жоба аясында жұмыс-
сыз дардың саны азайды ма? Бір жа-
рым жылдан бері тиісті талдау 
жұмыстары жүргізілмеген, – деген 
облыс әкімі мекеме немен айналысып 
отырғанын білмейтінін қатаң сынға 
алды.  

Сондай-ақ аймақ басшысы  кей-
бір әлеуметтік маңызы бар тауарлар 
бағасының шекті деңгейден асып 
кеткенін баса айтты. 

–Бағаны бақылауда ұстау. Кор-
порацияның жұмысын ұтымды үйлес-
тіру. Инвестиция тарту. Қолға алын-
ған жобалардың нәтижелері бойынша 
нақты талдаулар жүргізіл меген, – де-
ген Бердібек Сапарбаев  мекеме бас-
шысына талапты тапсырмаларын 
жүктеді. 

Иә, байқап тұрсақ «Тараз» әлеу-
меттік-кәсіпкерлік корпорациясы 
сыннан сабақ шығармақ түгілі, күн 
�ткен сайын бағытынан айнуда. Бұл, 
әрине, мекеме басшылығына да, 
оның қызметін тұтынып отырған 
кәсіпкер лерге де жақсылық әкел мей-
тіні анық. Сондықтан осы бағыт та 
нақты бір шешім қабылдау керек 
сияқты...

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

«Тараз» әлеуметтік-кәсіпкерлік корпорациясы» �лтты� компа-
ниясы» акционерлік �о�амыны" ж�мысы к�"іл к�ншітпей т�р. 
Былтырдан  бері ат�ар�ан �ызметі сын сада�ына ілінген мекеме 
биыл да ж�рісінен жа"ылып отыр. )сіресе, «Жамбылды�тарды" 
т�рмысты� табысын арттыру» пилотты� жобасы ж�йесін таппай, 
тура жолдан тайды. Осы және �зге де мәселелерді  �ара�ан облыс 
әкімі Бердібек Сапарбаев «Тараз» )КК» А1 Бас�арма т�ра�асы 
Н�р�али К�рпетаевты" есебін жо��а шы�арды.

Корпорация қызметіндегі 
мін түзелмеді
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Шы�ыс �аза	стан облысыны� Зай-
сан ауданында «Бір	абатты Шы�ыс» 
��ірлік ба�дарламасымен бой к�терген 
жа�а �йлерді� сапасы сын к�термейді. 
Бір	абатты �йлерге былтыр жыл 
со�ында �ана кірген к�пбалалы аналар 
баспаналарыны� терезелері мен 
б�рыштарыны� к�геріп, дым	ыл-
дануына, т�беден тамшы а�уына, пәтер 
	абыр�аларыны� жарылып кетуіне 
ша�ымданып отыр.

Зайсан қаласындағы екі ықшамауданда 
салынған жерүйлерде тұратын к�пбалалы 
аналардың жанайқайын қоғам белсендісі 
Еркебұлан Зағыпаров �зінің әлеуметтік 
желідегі парақшасы арқылы жеткізген бо-
латын. «Шағымданған к�пбалалы аналар-
дың үйіне арнайы кірдім, үй іші к�к сасыған, 
т�беден тамшылаған су, жарылып сызат 
түскен қабырғалар. Кіреберіс есіктердің 
маңына к�ктің бойлағаны соншалық, ас 
б�лмедегі ыдыс аяқ пен азық-түлік қоятын 
шкафтардың ішіне дейін к�геріп кеткен. 
Бәрінен де омыраудағы шақалақ сәбилері 
мен балаларына алаңдаған аналар ертең 
�кпелері қабына ма деп шошып отыр. Күнде 
терезе ашып, к�герген жерлерді қырып, су 
болған т�бе мен линолеум астын сүртіп, 
әлек екен» деп жазған еді ол.

Оның бұл с�зін тұрғындар да растап 
отыр.  Былтыр 16 желтоқсанда,  яғни 
Тәуелсіздік күнінде жаңа үй алып, қоныс-
тойын тойлағандардың бірі – «Күміс алқа» 
иегері, алты баланың анасы Арай Смағұлова. 
2019 жылы үй кезегіне жазылған к�пбалалы 
ана Шевченко ықшамауданы Бұқар жырау 
к�шесінде тұрады. «Күн суық кезде үйге 
кіргендіктен бе, үйдің қабырғалары к�геріп, 
т�беден тамшы тамды. Қазір кішкене ба-
сыл ғандай болды. Мәселе әлеуметтік желі-
де к�терілгеннен кейін мердігерлер келіп, 
т�беге минералды мақта салып берді. Оған 
дейін қанша айтсақ та ешкім ештеңе істе-
меген еді. Біздің үйде ас б�лмесі мен залдың 
бұрышы к�герген болатын. Соның кесірінен 
үсті-басымыздан к�ктің иісі шығып, есіміз 
шықты. Негізі, үйіміз жылы. К�ршім де 
«үйімнің іші к�герді» деп отыр. Мердігерлер 
«К�ктемде тағы да ж�ндеп береміз» деп уәде 
беріп кетті», – дейді ол.

Ал Нұргүл есімді к�пбалалы ана үйінің 
жатын б�лмесінің қабырғасына сызат 
түскенін, мердігерлер жақында ж�ндеп 
бергенін айтады. 

Зайсан ауданы әкімінің құрылыс 
мәселелері бойынша орынбасары Серік 
Тілемісовке хабарласып, мән-жайды білдік. 
«Мұндай мәселе 2020 жылы салынған 
үйлерде де болды. Кейбір үйлерде бір жыл-
дай терезенің маңы к�геріп, бүршіктер 
жиналды. Үйдің қабырғалары кепкеннен 
кейін кетіп қалды. 2021 жылы салынған 
үйлерде де осыған ұқсас жағдай. :рине, 
барлық үйде емес. Былтыр бой к�терген 
60-қа жуық үйдің алтауында осындай олқы-
лық болған шығар. Мұның себебі, үйлердің 
толық кеппегенінен деп ойлаймын. Егер 
үйдің қабырғасын бір жыл к�теріп, асықпай 
кептіріп, келесі жылы сылақ жұмыстарын 
жүргізсе, бәлкім бұлай болмас па еді?!» деген 
әкім орынбасары «Бірқабатты Шығыс» 
бағдарламасы аясында 2020 жылы 36 пәтерлі 
18 үй, 2021 жылы 62 пәтерлі 31 үй к�пбалалы 
аналарға салынғанын жеткізді.

Екі пәтерлі үйдің к�лемі – 200 шаршы 
метр, 100 шаршы метрдің бағасы – 14 мил-
лион теңге. Бірқабатты үйдің құрылысына 
2020 жылы – 4, 2021 жылы 5 мердігер 
қатысыпты.  

Қазір сапасыз салынған осы үйлерге 
қатысты «Үйді қабылдап алған комиссия 

мүшелері қайда қараған? Олқылықтар неге 
дер кезінде ж�нделмеген?» деген пікірлер 
де айтылуда. «Мердігер тұрғын үйді �з 
қаражаты есебінен салады. Мемлекет дайын 
үйлерді сатып алады. Техникалық қадағалау, 
авторлық қадағалау, нысанды салған мер-
дігер осы үшеуі қол қойып, үйлерді қабылдап 
алады. К�п адам осыны дұрыс түсінбей жүр. 
Қазір бұрынғыдай әкімдік қызметкерлері 
қабылдамайды. Үйді салған мердігерлердің 
кепілдік мерзімі бар. Олқылықтар болса, 
ж�ндеп береді» деп түсіндірді Зайсан ауданы 
әкімінің құрылыс мәселелері бойынша 
орынбасары Серік Тілемісов.

Бұл  «Бірқабатты Шығыс» бағдарламасы 
аясында салынған үйлерде болған алғашқы 
шетін жағдай емес. Былтыр Күршім ауда-
нында осы бағдарламамен салынған үйлер-
дің бірінің астынан су шығып, жылу пеші 
жарылған болатын.  

Айта кетейік, бұған дейін облыста «Бір-
қабатты Шығыс» �ңірлік бағдарламасы 
шең берінде жеке инвесторлар 16 млрд  
теңгеге 735 бірқабатты үй (1 238 пәтер) сал-
ған. 

Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы

Аналар берілген үйге 
риза емес

Жібек – Қазақстанның 
абсолютті чемпионы 

Обырға шалдыққан  бала көбейді

Елордада теннистен ерлер 
мен әйелдер арасында �Р 
	ыс	ы чемпионаты мәреге 
жетті. 

Қазақстан теннис федерация-
сы мәлім еткендей, әйелдер ара-
сында жарыстың бірінші және 
е к і н ш і  р а к е т к а л а р ы  Ж і б е к 
Құламбаева мен Г�зал Айнитдино-
ва финалда бас жүлдені сарапқа 
салды. Тартысты �ткен бәсекеде 
Құламбаева 6:3, 7:5 есебімен 
жеңіске жетті. 

Жібек жұптық сында да озық 
шықты. Ол Екатерина Дмитричен-
комен бірге финалда аса тартысты 
матчта Аружан Сағындықова мен 
Софья Чурсинадан басым түсті – 
4:6, 6:3, 10:7. Осылайша, Жібек 
Құламбаева абсолютті чемпион 
атан ды. 

Жекелей сында қола жүлде 
үшін бәсекеде Аружан Сағындық-
ова Е.Дмитриченконы 6:4, 7:6 (7:4) 
есебімен жеңді. 

Ерлер арасында Ақтау қаласы-
ның түлегі Бейбіт Жукаевтың бағы 
жанды. Ол сағат жарымға созылған 
финалдық ойында алматылық 
Денис Евсеевтен айласын асырды 
– 7:6 (7:3), 6:2. С�йтіп, 21 жастағы 
Жукаев алғаш рет ел біріншілігінің 
жеңімпазы атанды. 

Тимур Хабибуллинді 6:1, 6:3 
есебімен жеңген Григорий Лома-
кин қола жүлдеге ие болды. 

Жұптық сында Денис Евсеев 
пен Григорий Ломакин жеңімпаз 
атанса, Бейбіт Жукаев пен Тимур 
Мәуленов екінші, Алексей Кедрюк 
пен Достанбек Ташболатов үшінші 
орынға к�терілді. 

/білмансұр ЖАСАН

Әлімханұлы 
төртінші орында 

Б�кіләлемдік бокс ке�есі 
(WBC) барлы	 салма	 дәре-
жесіндегі боксшыларды� рей-
тингісін жа�артты. 

:лем боксшыларымен қатар 
қазақстандық былғары қолғап 
шеберлерінің де рейтингтегі орны 

белгілі болды. Аса ауыр салмақта 
�нер к�рсететін Жан Кособуцкий 
19-орнын сақтап қалды. Бірінші 
ауыр салмақтағы Қамшыбек 
Қоңқабаев 32-сатыда тұр. 

Екінші орта салмақтағы Айдос 
Ербосынұлы мен :ли Ахмедов 
сәйкесінше 17 және 21-қатарға 
жайғасқан. 

Жәнібек :лімханұлы орта 
салмақтағы рейтингте т�ртінші 
орында тұр, ал Мейірім Нұрсұл-
танов 17-сатыдан 10-орынға 
к�терілді. Ал бірінші орта салмақ-
тағы Садриддин Ахмедов 20-қа-
тарда тұр. 

Жартылай орта салмақтағы 
Данияр Елеусінов үш саты жо-
ғалтып, 23-орынға сырғыса, Талғат 
Шайкен 37-сатыда келеді. 

Бірінші жартылай орта сал-
мақта Батыр Жүкембаев 22-орын-
да, ал Руслан Мадиев 39-қатарда 
тұр. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

�атерлі ісік  – ел атын 
атау�а 	ор	а тын дертті� бірі. 
Денсаулы	 са	тау саласы 
�шін де мәселеге айнал�ан 
ауру. Обыр бойынша диспан-
серлік есепте т�р�ан адам-
ны� саны елде 100 мы�дап 
(2021 жылы 180 мы�нан аса) 
саналады. Енді б�л ауру ере-
сектерді 	ойып, балаларды� 
арасынан жиі аны	талатын 
болды.   

Мадияр ТӨЛЕУ

САНДАР АДАМ ШОШЫТАДЫ
Қазақстанда жыл сайын орта 

есеппен 14 жасқа дейінгі 400-ден 
астам бала қатерлі ісікке шалды-
ғады екен. Жағдай жақсы емес, 
оның үстіне соңғы уақытта бұл 
к�р сеткіш �сіп бара жатыр. Мәсе-
лен,  2021 жылы бұл қорқынышты 
диагноз 591 баладан табылған. 
Оның 40 пайызынан «ақ қан» бел-
гісі шыққан. Шамаласақ  600-дің 
айналасына жуықтап тұр. :р жыл 
сайын 124 бала дертін жеңе алмай, 
к�з жұмады. Негізі, ауру анықтал-
ған нан кейін 90 пайызында айығуға 
мүмкіндік болады. Соңғы бесжыл-
дықтың к�лемінде балалар обыры-
на қатысты статистика шошытып 
жүр. 2018 жылы 610 бүлдіршіннен 
қатерлі ісік  табылғанда жағамызды 
ұстағанбыз.

Денсаулық сақтау министрлігі 
Қазақстанда соңғы 7 жылда бала-
лар дың қатерлі ісікке шалдығу 
дең гейі тұрақты деген пікірде. Жағ-
дайды ақтағысы келе ме, әйтеуір 
біздегі к�рсеткіш салыстырмалы 
түрде басқа елдерден т�мен екенін 
алға тартады. Қазақстанда 100 мың 
бала да 14-15 жағдай тіркеледі. 
К�рші Ресейде 100 мыңға шаққанда 
19 жағдай. Аса бір үлкен айырма-
шылық жоқ. Келешекте бейжай 
қарайтын болсақ, асып түсуіміз де 
мүмкін. Осы күні елімізде әртүрлі 
онкологиялық және гематология-

лық ауруға шалдыққан әртүрлі 
маман үнемі бақылап отыратын 4 
621 бала бар. :сіресе, Алматының 
үлесі тым басым, обыр дертімен 
есепте 2 300 бала тұр. Жыл бастал-
май жатып-ақ Нұр-Сұлтан қаласы-
ның Денсаулық сақтау басқармасы 
бүлдіршіндердің қатерлі ісігі белең 
алып тұрғанын жария етті. Oйткені 
елордада жыл сайын 38 баладан 
осы дерт анықталады.

Бұл ауруға шалдыққан балалар-
ды емдеумен 2013 жылдан бері екі 
республикалық клиника айналы-
сады. Олар – Алматы қаласындағы 
Педиатрия және балалар хирурги-
ясы ғылыми орталығы мен астана-
дағы University Medical Center 
ұжымдық қоры. Бұдан басқа, к�п-
бейінді облыстық балалар ста-
ционар ларының базасында онко-
логиялық және гематологиялық 
бейіндегі науқастарға арналған 
б�лімшелер бар. Қазақ онкология 
және радиология ғылыми-зерттеу 
институты да дертті анықтап, ем 
тағайындауға күш салып жүр. Ин-
ститутта әр пациент 1,5 ай к�ле-
мінде ем қабылдайды. Ол үшін 
әлемде санаулы данасы бар томо-
терапия жасайтын құрылғы 
қолданылады. Кейін бала оңалса 
да 5 жыл бойы дәрігер бақылауында 
жүруге мәжбүр. Жылына тек осы 
мекемеде 2 мыңнан астам жеткін-
шек химия және сәулелі терапия-
дан �теді. 18 жасқа дейінгілердің ең 

к�п шалдығатыны – гемобластоз 
бен мидың қатерлі ісігі. Жиі 
қойылатын диагноз қатарында 
бүйрек пен сүйектің де қатерлі ісігі 
тіркелген. Біз с�йлескен Қазақ 
онкология және радиология ҒЗИ-
дің басқарма т�райымы Диляра 
Қайдарова осыны айтып отыр.

– Тағайындалған ем-дом ша-
ралары заманауи құрал-жабдықпен 
жасалса да ауыр �теді. Осы жайт 
ата-аналардың жанына батады. Ең 
әуелі балаларда қатерлі ісіктің бар-
жоғын ерте анықтау бәрінен 
маңызды. :рбір ата-ана ай сайын 
перзентін емханаға апарып, скри-
нинг жасатуы қажет. Сонда ертерек 
дерттің алдын алуға болар еді. Қай 
ауруды алсаңыз да уақыт р�л ой-
найды, – деді Қайдарова.

СЕБЕП САН ТҮРЛІ. 
Д/РІГЕР ТАПШЫ

Кейде баланың әлсірегенін, 
денесінің себепсіз сәл к�геріп, 
іскенін ұсақ нәрсеге балап, к�ңіл 
б�лмей кететін кездер бары жасы-
рын емес. Онкологтер осындай 
ұсақ нәрсені де ескеру қажетін жиі 
айтып жүр. Тексеруге апарған 
күннің �зінде білікті маман бар ма? 
Денсаулық сақтау министрлігі ре-
спубликада барлығы 81 балалар 
онкологі бар екенін жеткізді. Оның 
біразы елорда мен Алматы секілді 
үлкен қалаларда жиналған болса, 
�зге облыстарда бар болғаны 2-3 

маманнан жүруі мүмкін. Бұдан  да 
басқа  мәселе к�п. Мысалы, елдегі 
мамандар балалар обыры к�-
беюінің нақты бір себебін д�п ба-
сып айта алмай отыр. :рине, жо-
рамалдар жетерлік. Экология, 
жүкті кезінде әйелдің депрессияға 
түсуі, туабітті деген сияқты себеп-
терді тізе беруге болады. Алайда 
ауруда қай себептің үлесі қанша 
пайыз? Жауап жоқ. Осы тұста ба-
лалар онкологі Жарылқасын 
Амантаевтың пікірін сұраған едік. 

– Ересек адамның �зінен осы 
диагноз анықталса, дәрігерге 
науқас пен оның жақындарына 
жағдайды айту ауыр болады. Ал 
ауру баланың бойынан шыққан 
кездегі халімізді бағамдай беріңіз. 
Қиын екенін жеткізе алмаймыз. 
Ата-анасына айту бір б�лек, балаға 
жағдайды түсіндіре алмайсыз. 
С�йлесу қиын, к�п бүлдіршін 
дертті жеңгісі келмейді. Енді себе-
біне келейік. Түрлі дәйекті алға 
тартамыз, бірақ маман ретінде 
«басты себебі мынау» деп д�п баса 
алмаймыз. Шынымен, к�бінде 
туғаннан пайда болады. Расын 
айтайық, бұл дерт балалар арасын-
да бұрыннан к�п. Алайда анықтал-
май қалатын. Себебі диагностика 
жағы әлсіз болды. Беріге дейін 
кейбір аудандарда УЗИ аппараты-
ның �зі тапшы болған. Сондықтан 
ауру к�бейген жоқ, анықталғандары 
к�бейді деген ж�н шығар, – дейді 
маман.

Түйін: 

Елде балаларда қатерлі ісікті I, 
II сатысында анықтау деңгейі 2015 
жылы 29 пайыз болған. Былтыр бұл 
к)рсеткіш 52 пайызға жетті. Демек, 
әлі де дамытуды қажет етеді. Дерттің 
дер кезінде анықталғаны жақсы. 
Кейін сауығу да оң әсерін тигізеді. 
/йтеуір елде бұл аурумен күресте 
қолайлы жағдай жасалған десе бо-
лады. Емдеу шараларының барлық 
түрі балалар үшін тегін.

Бейжі� 	аласында �тіп 
жат 	ан 	ыс	ы Олимпиада 
ойындарында норвегиялы	 
биатлоншы бір �зі т�рт алтын 
медаль же�іп алды. 

Норвегиялық биатлоншы Йо-
ханнес Бе Қытай астанасы Бей-
жіңдегі Олимпиадада масс-старт 
жарысында топ жарды. Ол 15 
шақы рымды 38 минут, 14,14 се-
кундта жүгіріп �тті. 

Бұл оның Бейжің Олимпиада 
ойындарындағы т�ртінші алтын 
медалі. Ол осыған дейін аралас 
эстафета, спринт және жекелей 
жарыста бас жүлдені жеңіп алған 
болатын. Сондай-ақ осыдан тура 4 
жыл бұрын Пхенчхан Олимпиада-

сында да биатлоннан 20 шақырым-
дық жекелей сында топ жарып, 
тағы да чемпион атанған еді. Осы-
лайша, ол қысқы Олимпиада 
ойындарының 5 дүркін чемпионы 
деген атаққа қол жеткізді. Бес ал-
тыннан б�лек, қоржында Олимпи-
ада ойындарының 2 күміс, 1 қола 
медалі бар. 

Тағы бір айта кетерлігі, Йохан-
нес Бенің Тарджей есімді туған 
інісі де Олимпиада ойындарында 
сынға түсіп жатыр. Оның еншісін-
де 3 алтын, 2 күміс, 1 қола медаль 
бар. Осылайша, бір отбасының 
мүшелері Олимпиада ойындары-
ның 14 медалін еншілеген. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Бір өзі 4 алтын медаль 
еншіледі
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